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Zokazji Chiñskiego Nowego Roku Insty-
tut Konfucjusza przy UAM przygotowa³
gratkê dla mi³oœników kultury Pañstwa

Œrodka. Wystawê „Sztuka Chiñskiej Kaligra-
fii” Fu Haifenga w Muzeum Etnograficznym
uœwietni³a wizyta samego artysty, który pod-
czas wernisa¿u 12 lutego zdradzi³ tajniki war-
sztatu chiñskich artystów, a tak¿e poprowa-
dzi³ dwudniowe zajêcia kaligrafii.

- Pan Fu pochodzi z Mand¿urii i pracuje
obecnie na uczelni w Dalian. £¹czy talent gra-
ficzny z pisaniem poezji. Przez piêæ lat praco-
wa³ jako lektor na Uniwersytecie Jagielloñ-
skim i z powodzeniem zaj¹³ siê t³umaczenia-
mi. Prawdopodobnie nied³ugo uka¿e siê 
w Chinach zbiór jego przek³adów wierszy 
Wis³awy Szymborskiej - przedstawi³a bohate-
ra wieczoru dyrektor IK ze strony polskiej,
Sylwia Witkowska. 

- Cieszê siê bardzo, ¿e mogê wzi¹æ udzia³
w przedsiêwziêciu, które pomo¿e w wymianie
kulturowej i przybli¿y historiê Chin - powita³
licznie zebranych goœci Fu Haifeng i tradycyj-
nym sposobem z³o¿y³ wszystkim ¿yczenia:
„Poœród odg³osu fajerwerków ¿egnamy stary
rok, poœród ogólnej radoœci witamy now¹ wio-
snê. Niech ca³y œwiat przepe³nia szczêœcie”. 

- Zainteresowanie kultur¹ Chin wzrasta, ale
nadal czêsto o Pañstwie Œrodka myœlimy ste-
reotypowo. Du¿ym powodzeniem ciesz¹ siê
te¿ kursy jêzyka na ró¿nych poziomach zaa-
wansowania. 15 lutego rusza kolejny semestr
zajêæ. A 21 lutego organizujemy pokaz trady-
cyjnych tañców chiñskich, na który serdecznie
zapraszamy - uwa¿a Sylwia Witkowska.

Pan Fu przedstawi³ historiê rozwoju graficz-
nego pisma chiñskiego. Najstarsze zapisy po-
chodz¹ z XVIII wieku p.n.e. z koœci wró¿ebnych
(m.in. ¿ó³wich skorup i krowich ³opatek), które
wrzucano do ognia i na podstawie pêkniêæ od-
czytywano przepowiednie. Poniewa¿ znaki ryto
no¿em, by³y one nieskomplikowane i mia³y du-
¿o k¹tów prostych. Dziœ s¹ ju¿ niezrozumia³e.
Po nich pojawi³y siê pami¹tkowe napisy 
na br¹zach, a za panowania dynastii Qin 
(III w.p.n.e.) pismo ma³opieczêciowe, które do
dziœ widzimy na czerwonych, chiñskich stem-
plach. Jako odpowiedŸ na ten piêkny, ale wy-
j¹tkowo trudny w u¿yciu styl, równie¿ w III w.
p.n.e. powsta³o pismo kancelaryjne. Charak-

teryzuj¹ce siê delikatnymi, popl¹tanymi kre-
skami, pismo trawiaste w pe³ni wykszta³ci³o
siê w VIII wieku (pocz¹tki siêgaj¹ czasów dyna-
stii Han, w³adaj¹cej Pañstwem Œrodka od II w.
p.n.e.) Koñcowym etapem rozwoju chiñskiej
kaligrafii by³o pismo p³ynne i wzorcowe. Choæ
w ka¿dym z nich istnia³ szereg regu³, których
nale¿y przestrzegaæ, styl najs³ynniejszych mi-
strzów da siê odczytaæ. - Byæ mo¿e maj¹ jed-
nak Pañstwo problemy z odró¿nieniem rodza-
jów pisma - stwierdzi³ pan Fu i wyjaœni³: - Chiñ-
czycy mówi¹, ¿e pismo trawiaste jest jak cz³o-
wiek, który biegnie, p³ynne jak osoba porusza-
j¹ca siê szybkim krokiem, a wzorcowe jak
ktoœ, kto idzie powoli i rozgl¹da siê na boki. 
- Bra³em udzia³ w kursie kaligrafii na chiñskim
uniwersytecie, ale okaza³o siê, ¿e nie mam do
tego rêki - œmia³ siê Marcin Jezierski, student
V roku sinologii, który pomaga³ w przygotowa-
niu wystawy. - Na pierwszych zajêciach przez
godzinê powtarzaliœmy stawianie jednej kre-
ski, bowiem tylko pozornie jest to zwyk³a linia.
Jej pocz¹tek wiedzie ku górze i jest grubszy, 
a póŸniej opada w dó³ p³ynnym ruchem. Kali-
grafia to bardzo trudna sztuka, tym wiêkszy
jest mój podziw dla pana Fu. Ale pamiêtajmy,
¿e przeciêtny Chiñczyk pisz¹c w zeszycie d³u-
gopisem, bazgrze tak samo jak Polak - ¿arto-
wa³ Marcin. Ewa Woziñska

Pismo, które rozgl¹da siê na boki
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Wystawê mo¿na ogl¹daæ do 28 marca 
w Muzeum Etnograficznym.
Wystêp zespo³u studentów Beijing University 
of Technology 21 lutego o godz. 18.00 
w kinie Apollo.



NASZ UNIWERSYTET W NUMERZE

¯YCIE
UNIWERSYTECKIE

UAM POZNAÑ
nr 2 (197) luty 2010

Wydawca:

Uniwersytet im. Adama Mickiewicza 

Rektorat, 67-712 Poznañ, 

ul. Wieniawskiego 1 

e-mail: redakcja@amu.edu.pl

Redaktor naczelny: 

Jolanta Lenartowicz, jolenmedia@gmail.com 

Stali wspó³pracownicy: 

Teksty: Adam Barabasz, Danuta 

Chodera-Lewandowicz, Marcin Piechocki,

Romuald Po³czyñski, Maria Rybicka,

Ewa Woziñska, Magdalena Zió³ek

Zdjêcia: Maciej Mêczyñski, Maciej Nowaczyk

fotouam@amu.edu.pl

Materia³ów nie zamówionych redakcja nie zwraca. Zastrzega sobie prawo dokonywania skrótów, zmiany tytu³ów.
Za treœæ zamieszczanych og³oszeñ, reklam i komunikatów redakcja nie odpowiada. Zapraszamy do wszechstronnej wspó³pracy.

Adres redakcji: 61-734 Poznañ, 

ul. Nowowiejskiego 55, tel./fax 061 829 39 60 

Biuro redakcji: Marta Dzionek 

Zdjêcia na ok³adkach: Maciej Mêczyñski

Opracowanie graficzne: Agata Rz¹sa 

Druk:

DRUKARNIA GEOKART

36-007 Krasne 178a

4 WYDARZENIA
• Kalendarium

• Twoja szansa na sukces

• Jan KoŸmian patronem poznañskiej ulicy

6 MY ABSOLWENCI
• Sentymenty dojrzewaj¹ z wiekiem

• Wieczór w Operze

8 W PRZESZ£OŒCI
• 150 lat dla nauki

9 KU PRZYSZ£OŒCI
• Jakie szkolnictwo wy¿sze w latach 2010-2020?

10 STYPENDIA FUAM
• Najlepsi z najlepszych

12 PERSPEKTYWY
• Czy Uniwersytetowi 

potrzebna jest promocja? 

14 DEBATY
• Nasi goœcie: Leszek Balcerowicz, Rita Süssmuth 

16 W EUROPEJSKICH RAMACH
• IDEAS - liczy siê pomys³ oryginalny, interdyscyplinarny,

ryzykowny

• Œródziemnomorski „targ naukowy”

18 MO¯EMY W TYM POMÓC 
• Tymoteusz ma nadziejê

20  NA SPORTOWO
• Zagraj z ”Or³ami”

• Siatkarze AZS UAM Poznañ w fazie play-off!

• Awans nadal w zasiêgu rêki

22 KULTURA
• Aula koncertowa

• 200 Akademickich „Kwadransów” 
to… kawa³ uniwersyteckiej historii

l u t y  2 0 1 0  |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  3

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I

Spotkanie Jubilatów UAM 
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• W ramach cyklu „Jêzyki w³adzy” w dniach od 18
do 19 stycznia na Wydziale Nauk Politycznych 
i Dziennikarstwa UAM odby³y siê wernisa¿ wysta-
wy Marcina Berdyszaka pt. „Kulturowe stereotypy
w³adzy” oraz spotkania z Jerzym Urbanem
„Wspomnienia z frontu propagandy” i Lechem
Raczakiem „Teatr polityczny”. 

• Wyk³ad pt. „Dylemat wiêŸnia, czyli prawdziwe
cele ateñskiego ostracyzmu” wyg³osi³ dr Marek
Wêcowski z Instytutu Historii Uniwersytetu War-
szawskiego. Spotkanie odby³o siê 19 stycznia 
w Collegium Historicum UAM. 

• Wernisa¿ wystawy Edwarda Kajdañskiego „Flo-
ra Chin Micha³a Boyma” po³¹czony z prelekcj¹ 
dr Moniki Miazek-Mêczyñskiej pt. „Zapachy, bar-
wy i smaki Flory Chiñskiej. Micha³a Boyma” odby-
³y siê 22 stycznia w Pawilonie Ekspozycyjno-Dydak-
tycznym Ogrodu Botanicznego UAM. 

• Konferencja pt. „Wokó³ ewolucji i ewolucjoni-
zmu” odby³a siê w dniach od 22 do 23 stycznia na
Wydziale Fizyki UAM. Sesja organizowana wspól-
nie przez Wydzia³ Fizyki i Wydzia³ Filozofii UAM
nawi¹zywa³a do rocznic, zwi¹zanych z Karolem
Darwinem i sprzyja³a refleksji filozofów i fizyków,
biologów i przedstawicieli wielu innych dziedzin
nauk przyrodniczych i spo³ecznych.

• Nadzwyczajne posiedzenie Senatu oraz Rady
Wydzia³u Fizyki, poœwiêcone uczczeniu pamiêci
zmar³ego w dniu 26 grudnia 2009 roku prof. dr.
hab. Bogdana Fechnera, odby³o siê 25 stycznia
2010 roku w Ma³ej Auli UAM. 

Podczas IV zwyczajnego posiedzenia Senatu
przedstawiono komunikaty. Prof. Jerzy Lis przed-
stawi³ Informacje o pracach Rady G³ównej Szkol-
nictwa Wy¿szego. 

Senat UAM podj¹³ uchwa³y w sprawach:
– zmian w statucie UAM, 
– Uczelnianego Systemu Zarz¹dzania Jakoœci¹

Kszta³cenia na Uniwersytecie im. Adama Mickiewi-
cza w Poznaniu,

– wyst¹pienia do Ministra Nauki i Szkolnictwa
Wy¿szego o wyra¿enie zgody na prowadzenie na
Wydziale Nauk Spo³ecznych nowego kierunku stu-
diów komunikacja i poznanie, 

– zmian w uchwale Senatu nr 14/2008 z dnia 
22 grudnia 2008 roku w sprawie dostosowania
struktury organizacyjnej UAM do wymagañ statutu, 

– Oœrodka Dydaktyczno-Multimedialnego –
Uniwersyteckiego Studia Filmowego,

– regulaminu Stacji Ekologicznej w Jeziorach.
Senat UAM wyda³ opiniê w sprawie mianowa-

nia na stanowisko profesora zwyczajnego: prof.
dr. hab. Marka ¯yromskiego, prof. dr. hab. Jacka
Daberta oraz prof. dr hab. Ma³gorzaty Œliwiñskiej-
Bartkowiak. 

Senat UAM wyrazi³ zgodê na zmiany w struktu-
rze organizacyjnej:

– na Wydziale Fizyki: utworzenie Pracowni De-
monstracji i Popularyzacji Fizyki,

– na Wydziale Neofilologii w Instytucie Lingwi-
styki Stosowanej: przekszta³cenie Pracowni Mate-

ria³ów Glottodydaktycznych w Pracowniê Multi-
mediów,

– na Wydziale Nauk Geograficznych i Geolo-
gicznych: przekszta³cenie Zak³adu Geografii Kom-
pleksowej i Kartografii w Zak³ad Geografii Komple-
ksowej oraz utworzenie Zak³adu Kartografii i Geo-
matyki,

– na Wydziale Matematyki i Informatyki: utwo-
rzenie Zak³adu Metod Przetwarzania Informacji
Nieprecyzyjnej, utworzenie Pracowni Systemów
Informacyjnych. 

Senat podj¹³ uchwa³y w sprawach:
– Uchwa³a Senatu UAM zmieniaj¹ca uchwa³ê

Senatu nr 112/2009 z dnia 21 grudnia 2009 ro-
ku w sprawie przeznaczenia œrodków na podwy¿-
szenie wynagrodzeñ nauczycieli akademickich
oraz przeznaczenia œrodków na dodatki dla nau-
czycieli akademickich posiadaj¹cych tytu³ nauko-
wy profesora,

– wyra¿enia zgody na dodatkowe wynagrodze-
nie w roku 2010 nauczycieli akademickich i pra-
cowników niebêd¹cych nauczycielami akademic-
kimi Wydzia³u Nauk Spo³ecznych z dochodów
w³asnych, 

– wyra¿enia zgody na dodatkowe wynagrodze-
nie w roku 2010 nauczycieli akademickich i pra-
cowników niebêd¹cych nauczycielami akademic-
kimi Wydzia³u Historycznego z dochodów w³a-
snych i dzia³alnoœci statutowej,

– wyra¿enia zgody na dodatkowe wynagrodze-
nie w roku 2010 nauczycieli akademickich i pra-
cowników niebêd¹cych nauczycielami akademic-
kimi Wydzia³u Biologii z dochodów w³asnych 
i dzia³alnoœci statutowej,

– wyra¿enia zgody na dodatkowe wynagrodze-
nie w roku 2010 nauczycieli akademickich i pra-
cowników niebêd¹cych nauczycielami akademic-
kimi Wydzia³u Pedagogiczno–Artystycznego z do-
chodów w³asnych, 

– wyra¿enia zgody na dodatkowe wynagrodze-
nie w roku 2010 nauczycieli akademickich i pra-
cowników niebêd¹cych nauczycielami akademic-
kimi Wydzia³u Matematyki i Informatyki z docho-
dów w³asnych i dzia³alnoœci statutowej. 

– wyra¿enia zgody na dodatkowe wynagrodze-
nie w roku 2010 nauczycieli akademickich i pra-
cowników niebêd¹cych nauczycielami akademic-
kimi Wydzia³u Nauk Politycznych i Dziennikarstwa
z dochodów w³asnych. 

• Konferencja „Mentoring – innowacyjne narzê-
dzie na rynku pracy” odby³a siê w dniach od 28 do
29 stycznia w Auli Ma³ej Collegium Polonicum 
w S³ubicach. Impreza zorganizowana zosta³a
przez Fundacjê na rzecz Collegium Polonicum.
Mentoring to partnerska relacja miêdzy mistrzem
a uczniem (studentem, pracownikiem itp.), zorien-
towana na odkrywanie i rozwijanie potencja³u
ucznia. Opiera siê na inspiracji, stymulowaniu 
i przywództwie. Polega g³ównie na tym, by uczeñ,
dziêki odpowiednim zabiegom mistrza, poznawa³
siebie, rozwijaj¹c w ten sposób samoœwiadomoœæ
i nie lêka³ siê iœæ wybran¹ przez siebie drog¹ samo-
realizacji. Obejmuje on tak¿e doradztwo, ewalua-
cjê oraz pomoc w programowaniu sukcesu ucznia.

• Miêdzynarodowa konferencja pt. „Przestrzenie
kultury komiksowej” odby³a siê w dniach od 4 do
5 lutego w gmachu Biblioteki UAM. Konferencji
towarzyszy³y dwa wydarzenia kulturalne, poœwiê-
cone komiksowi. 4 lutego odby³ siê wernisa¿ wy-
stawy „Kadrowana rzeczywistoœæ/rozrysowana
wyobraŸnia”. Komiksy z kolekcji Biblioteki Uniwer-
syteckiej dostêpne by³y dla zwiedzaj¹cych w holu
g³ównym Biblioteki UAM. Fundacja „Transmisja”
w ramach Projektu Centrala – Sztuka Komiksu Eu-
ropy Œrodkowej zorganizowa³a Festiwal Kultury
Komiksowej Ligatura. W projekcie akcentowane
by³y zagadnienia takie jak: komiks jako fenomen
ikono-lingwistyczny, jako dzie³o sztuki, jako me-
dium ideologii, jako narzêdzie edukacyjne. Organi-
zatorami byli Biblioteka Uniwersytetu im. Adama
Mickiewicza, Collegium Europaeum Gnesnense
UAM oraz Projekt Centrala – Sztuka Komiksu Eu-
ropy Œrodkowej. 

• X Europejska Konferencja Naukowa pt. „Europa
XXI wieku nowe pañstwa cz³onkowskie UE. Bilans
doœwiadczeñ i najwa¿niejsze wyzwania” odby³a
siê w dniach od 4 do 5 lutego w Collegium Polo-
nicum w S³ubicach. Uczestnikami konferencji byli
pracownicy naukowi, dziennikarze, politycy oraz
specjaliœci w dziedzinie nauk politycznych m.in. 
z Polski, Niemiec, Hiszpanii, Luksemburga, Litwy,
Ukrainy i innych pañstw europejskich. G³ównym
organizatorem wydarzenia by³ Wydzia³ Nauk Poli-
tycznych i Dziennikarstwa UAM.

• 15 lutego 2010 roku minê³a 170. rocznica 
nazwania przez Paw³a Edmunda Strzeleckiego
najwy¿szego szczytu w Australii Gór¹ Koœciuszki. 
Z tej okazji Oddzia³ Poznañski Polskiego Towarzy-
stwa Turystyczno-Krajoznawczego oraz Wydzia³
Nauk Geograficznych i Geologicznych UAM zor-
ganizowali uroczystoœæ poœwiêcon¹ postaci 
Wielkiego Podró¿nika, Geologa i Geografa Paw³a
Edmunda Strzeleckiego. Obchody rocznicy 
adresowane by³y szczególnie do m³odzie¿y szkol-
nej i akademickiej. 14 lutego w przededniu roczni-
cy odprawiona zosta³a msza œwiêta w koœciele 
pw. œw. Wojciecha, w miejscu wiecznego spoczyn-
ku Paw³a Edmunda Strzeleckiego. 15 lutego 
w Auli im. prof. B. Krygowskiego w gmachu 
Collegium Geographicum odby³a siê sesja popu-
larno-naukowa poœwiêcona postaci Wielkiego
Podró¿nika. 

• Konferencja naukowa pt. „Ochrona dokumen-
tów bibliotecznych i archiwalnych w spo³eczno-
œciach regionalnych i lokalnych” odby³a siê 17 lu-
tego na Wydziale Pedagogiczno-Artystycznym
UAM w Kaliszu. Medializacja i komputeryzacja 
¿ycia publicznego i prywatnego wspó³czesnego
Polaka generuje szereg problemów i zmusza 
do poszukiwania ró¿nych odpowiedzi teoretycz-
nych i praktycznych, zwi¹zanych z koniecznoœci¹
ochrony dokumentów bibliotecznych i archiwal-
nych w spo³ecznoœciach regionalnych i lokal-
nych. Organizatorem konferencji by³ Wydzia³ Pe-
dagogiczno-Artystyczny UAM w Kaliszu. 

K a l e n d a r i u m
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Jan KoŸmian urodzi³ siê w grudniu 1814
roku. W m³odoœci by³ powstañcem listo-
padowym, emigrantem, ale przede

wszystkim czo³ow¹ postaci¹ polskiego obo-
zu katolicko-konserwatywnego, wieloletnim
redaktorem i g³ównym publicyst¹ „Przegl¹-
du Poznañskiego”. KoŸmian jako pierwszy
w polskim piœmiennictwie u¿y³ okreœlenia
„roboty organiczne”, które z czasem, w for-
mie „praca organiczna” przyjê³o siê po-
wszechnie w ca³ym kraju. W 1846 roku o¿e-
ni³ siê z córk¹ genera³a Dezyderego Ch³a-
powskiego Zofi¹, a wiosn¹ 1848 roku osie-
dli³ siê w wielkopolskim maj¹tku ¿ony. Po jej
œmierci rozpocz¹³ w 1857 roku studia teolo-

giczne w Rzymie. W 1860 roku uzyska³
œwiêcenia kap³añskie, po czym zosta³ pro-
boszczem w Krzywiniu, a nastêpnie kapela-
nem sióstr Sacre Coeur w Poznaniu. Doto-
wa³ szkó³ki dla ubogich i towarzystwa dobro-
czynne. Od 1875 roku zarz¹dza³ diecezj¹,
bêd¹c tajnym zastêpc¹ wydalonego z kraju
arcybiskupa Ledóchowskiego. Przez ca³e
swoje ¿ycie Jan KoŸmian zgromadzi³ biblio-
tekê, licz¹c¹ ponad 20 tysiêcy tomów, która
zosta³a nastêpnie przejêta przez Poznañ-
skie Towarzystwo Przyjació³ Nauk. Zmar³ 
w 1877 roku 1.

Dnia 13 paŸdziernika 2009 roku Rada
Miasta Poznania podjê³a uchwa³ê o nada-

niu nazwy Jana KoŸmiana drodze odcho-
dz¹cej od ulicy Marii Wicherkiewicz. Ulica
ta zosta³a zlokalizowana na Podolanach, 
a w jej s¹siedztwie znajduj¹ siê m.in. ulica
Edwarda Raczyñskiego, Janiny Omañkow-
skiej czy Ignacego Kaczmarka, innych po-
staci szczególnie zas³u¿onych dla Wielko-
polski i Poznania. 

Sebastian Paczos

1 W 1998 roku ukaza³a siê w Poznaniu znakomita 
biografia, pióra poznañskiego historyka Przemys³awa
Matusika pt. „Religia i naród. ¯ycie i myœl Jana 
KoŸmiana 1814-1877”.

K onkurs organizowany jest przez Nieza-
le¿ne Zrzeszenie Studentów - najwiêk-
sz¹ i najprê¿niej dzia³aj¹c¹ organiza-

cjê studenck¹ w Polsce.
Organizatorzy chcieliby, aby laureaci „Stu-

denckiego Nobla 2010” znaleŸli siê w cen-
trum zainteresowania firm inwestuj¹cych w
kapita³ ludzki. W tym roku konkurs zosta³
wzbogacony o wybór najlepszego studenta
danej kategorii. Wprowadzony zosta³ Kon-
kurs Bran¿owy, gdzie studenci mog¹ siê sta-
raæ o miano Bran¿owego Laureata Krajowego
w dziesiêciu kategoriach (ekonomia, jêzyki
obce, medycyna, nauki humanistyczne, nau-
ki spo³eczne, nauki œcis³e, nauki przyrodni-
cze, prawo, sport, sztuka). 

Tytu³ Najlepszego Studenta Rzeczypospoli-
tej Polskiej powêdruje do osoby o wybitnych
wynikach w nauce, wyró¿niaj¹cej siê aktyw-
noœci¹ naukow¹ i spo³eczn¹, bior¹cej czynny
udzia³ w warsztatach twórczych, konferen-
cjach, praktykach, sta¿ach, pracach w ko³ach
naukowych i organizacjach studenckich. Po-
nadto kandydat biegle pos³uguje siê jêzyka-
mi obcymi, a tak¿e jest autorem publikacji
naukowych oraz referatów. 

Ubieg³oroczna ods³ona konkursu „Stu-
dencki Nobel” zakoñczy³a siê Gal¹ Fina³ow¹
29 maja 2009 roku w Ministerstwie Nauki 
i Szkolnictwa Wy¿szego w Warszawie, pod-
czas której og³oszono wyniki - laureatk¹ zo-
sta³a finalistka województwa wielkopolskiego
- Agnieszka Kaszkowiak (wówczas studentka
V roku informatyki i ekonomii na Uniwersyte-
cie Ekonomicznym w Poznaniu oraz III roku
matematyki na Uniwersytecie im. Adama
Mickiewicza w Poznaniu). G³ówn¹ nagrod¹

dla Najlepszego Studenta by³ czek w wysoko-
œci 10 000 z³otych.

Pierwszy etap konkursu - Etap Uczelniany -
rozpocznie siê w kwietniu 2010 roku i obej-
mie rejestracjê chêtnych do udzia³u w kon-
kursie oraz wybór najlepszego reprezentanta
danej uczelni przez Uczelniane Komisje Kon-
kursowe. 

Ewelina Wiœniewska
Regionalna 

Koordynator Konkursu 
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Jan KoŸmian 
patronem poznañskiej ulicy
Mi³o nam zakomunikowaæ spo³ecznoœci akademickiej, ¿e dziêki inicjatywie Zak³adu Myœli i Kultury
Politycznej Instytutu Historii UAM jedna z poznañskich ulic otrzyma³a nazwê Jana KoŸmiana. 
Uda³o siê w ten sposób upamiêtniæ postaæ zas³u¿on¹ dla Poznania i Wielkopolski, a jednoczeœnie
nieco zapomnian¹.

Twoja szansa na sukces
Misj¹ konkursu „Studencki Nobel 2010 - Twoja szansa na sukces” 
jest promowanie i nagradzanie najzdolniejszych studentów w kraju.
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Panie Prezesie, co roku póŸn¹ wiosn¹ mury
uczelni opuszcza kolejna fala absolwentów.
Jest ich kilka, kilkanaœcie niekiedy tysiêcy.
¯egnaj¹ siê ze ³zami, przyrzekaj¹ trwa³¹ pa-
miêæ, zwi¹zki z kolegami, nauczycielami i…
I co, odnajduje ich Pan potem w gronie
cz³onków Stowarzyszenia Absolwentów? 

- Raczej nielicznych spoœród nich. M³odzi
ludzie raczej rzucaj¹ siê w wir pracy, musz¹
j¹ znaleŸæ, podj¹æ. Zak³adaj¹ rodziny, bu-
duj¹ warunki bytowe, krotko mówi¹c,
maj¹ na g³owie rzeczy wa¿niejsze ni¿
pielêgnowanie sentymentów. To przy-
chodzi póŸniej z latami, a rodzi siê za-
zwyczaj w grupach, które organizuj¹
zjazdy kole¿eñskie, spotkania towa-
rzyskie, podejmuj¹ jakieœ wspólne
przedsiêwziêcia. Rozumiem to. Ale
te¿ widzê, ¿e ze strony uczelni, Stowa-
rzyszenia musz¹ wychodziæ pewne
oferty, które porusz¹, zachêc¹, zainicju-
j¹, s¹ zbie¿ne z ¿yczeniami i oczekiwania-
mi absolwentów.

Pe³ni¹c od dwóch lat funkcjê prezesa Za-
rz¹du SAUP znalaz³ Pan drogê, któr¹ bêdzie
mo¿na szerzej i efektywniej docieraæ do ab-
solwentów?

- Tak, pewn¹ koncepcjê mam.

To konieczne, bo przecie¿ w opracowanej
strategii dla naszego Uniwersytetu do
wzmacniania wiêzi z absolwentami uczelni
przywi¹zuje siê znacz¹c¹ wagê.

- Tak, jeœli w strategii umieszcza siê zapis
o aktywizacji dzia³alnoœci Stowarzyszenia, to
widzê w tym nie tylko wyzwanie, ale tak¿e
szansê. To nam, absolwentom, wyznacza siê
zadania przy budowaniu strategii i jej realizo-
waniu. Aby temu sprostaæ, konieczne s¹ jed-
nak zmiany strukturalne: nasz niezbyt rozbu-
dowany Zarz¹d na szczeblu uczelni nie jest w
stanie docieraæ do szerokich krêgów absol-
wentów ró¿nych specjalnoœci, kierunków, wy-
dzia³ów, roczników. Stworzenie struktur wy-
dzia³owych mog³oby w tym pomóc. Musz¹
byæ ludzie, którzy maj¹ ¿ywy kontakt z absol-
wentami. Widzê ich poœród organizatorów ko-
le¿eñskich spotkañ, by³ych starostów lat,
grup, tak¿e wœród powstaj¹cych stowarzy-
szeñ wydzia³owych (bo takie funkcjonuj¹ na
przyk³ad na prawie, kulturoznawstwie, teolo-
gii, politologii). Moglibyœmy, ba, powinniœmy

Sentymenty dojrzewaj¹   
Z Jerzym Kepelem, prezesem Zarz¹du Stowarzyszenia Absolwentów Uniwersytetu 
w Poznaniu, rozmawia Jolanta Lenartowicz
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T radycyjnie SAUP skorzysta³ z goœcinno-
œci dyrektora Teatru Wielkiego 
w Poznaniu Micha³a Znanieckiego,

który zaszczyci³ nasze spotkanie swoj¹ obe-
cnoœci¹. Goœciliœmy równie¿ prof. dr. hab.
Bronis³awa Marciniaka, Rektora UAM, 
prof. dr. hab. Jacka Guliñskiego, Prorektora
UAM, prof. dr. hab. Bogdana Marciñca, 
prezesa Fundacji UAM i zdobywcê polskiego
Nobla oraz prof. dr hab. Stanis³awa Lorenca,
Rektora UAM poprzedniej kadencji. 

Goœci powita³ Jerzy Kepel, przewodnicz¹cy
SAUP. Poprosi³ zebranych o uczczenie chwil¹
ciszy pamiêci zmar³ego w ubieg³ym roku
cz³onka Zarz¹du Wojciecha Szczêsnego
Kaczmarka. Nastêpnie przypomnia³ i podsu-
mowa³ dzia³alnoœæ Stowarzyszenia w bardzo
intensywnym 2009 roku. Podkreœli³ przy tym
¿ywe zainteresowanie, ¿yczliwoœæ i pomoc,
jakich SAUP doœwiadcza od w³adz uczelni.

Wspomnia³ tak¿e o kontynuowaniu wspó³pra-
cy ze sponsorami: Fundacj¹ Uniwersytetu im.
Adama Mickiewicza i PKO Bankiem Polskim. 

Skuteczna promocja Stowarzyszenia wœród
absolwentów, jeszcze wiêksza jego aktywiza-
cja, pe³nienie skutecznej roli ogniwa ³¹cz¹cego
absolwentów z uczelni¹ pozostaj¹ nadal pod-
stawowym problemem. Przewodnicz¹cy zapew-
ni³, ¿e SAUP szuka nowych, skutecznych form
dzia³ania, aby staæ siê rzeczywiœcie znacz¹cym
elementem w szeroko rozumianej spo³eczno-
œci uniwersyteckiej. Pod koniec 2009 roku 
zosta³a przyjêta Strategia pozyskiwania no-
wych cz³onków, a do Walnego Zgromadzenia,
zapowiadanego na 8 maja br., opracowana bê-
dzie Strategia Stowarzyszenia na najbli¿sze
trzy lata. Koñcz¹c, Jerzy Kepel z³o¿y³ wszystkim
obecnym serdeczne ¿yczenia noworoczne. 

Nastêpnie do zgromadzonych zwróci³ siê
prof. dr hab. Bronis³aw Marciniak, Rektor

UAM, który zadeklarowa³ swoje dalsze popar-
cie dla Stowarzyszenia. 

Po nim przemawia³ dyrektor Micha³ Zna-
niecki, który wyrazi³ wolê dalszej wspó³pracy
Opery i SAUP, m.in. w formie promocyjnych
cen biletów dla posiadaczy legitymacji Stowa-
rzyszenia na spektakle i inne operowe wyda-
rzenia (szczegó³owe informacje na ten temat
znajduj¹ siê na ostatniej stronie tego wyda-
nia „Bli¿ej Uczelni”). 

Oficjaln¹ czêœæ spotkania noworocznego
poprzedzi³ spektakl „Cyrulik sewilski”, naj-
bardziej znane dzie³o Gioacchino Rossiniego.
Jest to niew¹tpliwie per³a w³oskiej commedia
dell'arte w operowej postaci, roziskrzona
dowcipem i brawurowym tempem akcji. Zna-
komita muzyka, humor i komiczne sytuacje
zagwarantowa³y œwietn¹ zabawê i doskona³y
nastrój!

(id)
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wspó³pracowaæ. Stowarzyszenie powinno
nadto ze swoj¹ dzia³alnoœci¹ wychodziæ nie
tylko do cz³onków, ale do ogó³u absolwentów,
zgodnie z ich zainteresowaniami, ukoñczo-
nym kierunkiem studiów czy w koñcu z wyko-
nywanym zawodem. Czym innym mo¿na prze-
cie¿ zainteresowaæ absolwentów zatrudnio-
nych w oœwiacie, administracji pañstwowej
czy samorz¹dowej, w dziedzinie kultury. To
jednak, jaki kierunek wybraæ, powiedzieæ mo-
g¹ nam ci, którzy w danych œrodowiskach siê
obracaj¹, a nadto s¹ sk³onni do aktywnej
wspó³pracy. Mo¿na by stworzyæ dla cz³onków
ró¿ne zachêty, u³atwienia, tak jak ju¿ mamy
legitymacje absolwenckie, daj¹ce okreœlone
uprawnienia.

Z tak¹ to koncepcj¹ przystêpujemy do opra-
cowywania, a potem wdro¿enia strategii relacji
uczelni z absolwentami, która bêdzie uwzglê-
dniaæ tak¿e udzia³ absolwentów w procesie dy-
daktycznym, pozyskiwaniu funduszy itp.

Panie Prezesie czy uczelnia, równie¿ Stowa-
rzyszenie, zna swoich absolwentów, ich in-
dywidualne losy, czy je monitoruje?

- Dotychczas nie, ale odczuwaj¹c potrzebê
bli¿szego poznania tych losów, przyst¹pili-
œmy do opracowania programu monitorowa-
nia drogi zawodowej naszych absolwentów.

Sytuacja jest tu o tyle korzystna, ¿e zamys³
badania absolwenckich losów pojawi³ siê
równolegle w zapisach dyskutowanej noweli-
zacji ustawy o szkolnictwie wy¿szym. Tam
równie¿ ma znaleŸæ siê zapis zobowi¹zuj¹cy
uczelnie do monitoringu, o którym mówimy.
Jest to, jak widaæ, bardzo zbie¿ne z naszymi
oczekiwaniami i zamierzeniami. 

Powo³aliœmy stosowny zespó³ do opraco-
wania tego zagadnienia.

Tymczasem Stowarzyszenie stara siê
zwiêkszaæ swoj¹ ekspansywnoœæ poprzez
prezentowanie siê na zewn¹trz.

- Wydajemy swój elektroniczny biuletyn 
„Bli¿ej Uczelni”, pojawiaj¹ siê informacje w me-
diach lokalnych. Skutek jednak, naszym zda-
niem, jest mierny, czyli widaæ, ¿e wci¹¿ nie 
do koñca odpowiadamy na zapotrzebowanie
by³ych studentów. Stron¹ aktywn¹ byæ musi
Stowarzyszenie. Od niego oczekuje siê oferty.

Jak j¹ przygotowaæ? 
- Przy pomocy profesjonalistów przeprowa-

dziliœmy ankietê na temat oczekiwañ absol-
wentów wobec uczelni. Nie ujawnialiœmy, 
¿e chodzi tu o Uniwersytet. Nacisk po³o¿ono
na zwi¹zki miêdzy szko³¹ a jej absolwentami
w ogóle. Trwa opracowywanie wyników. Na

ich podstawie bêdzie siê opiera³a pierwsza
czêœæ naszej strategii, dotycz¹ca przyjmowa-
nia nowych cz³onków. W oparciu o wstêpne
analizy mogê powiedzieæ, ¿e absolwenci licz¹
na to, ¿e kontakty z uczelni¹, ze Stowarzysze-
niem umo¿liwi¹ im odœwie¿enie i pog³êbianie
wiedzy, dalsz¹ naukê, uczestnictwo w impre-
zach kulturalnych, ciekawych wyk³adach 
i spotkaniach, a tak¿e bêd¹ pomocne w zna-
lezieniu pracy.

Tak wiêc wiadomo bêdzie, czego oczekuj¹
absolwenci, a czego oczekuje uczelnia?
Czym to Stowarzyszenie ma dla niej byæ? 

- Ma byæ elementem, które wzmacnia wiêŸ
z absolwentami, pozwala na promowanie
uczelni, ale te¿ i na przyci¹ganie (wzorem
uczelni zagranicznych) dodatkowych fundu-
szy, cedowanych przez absolwentów najza-
mo¿niejszych. 

Czy i my do tego dojdziemy? 
- No có¿? W ka¿dym razie chcemy, aby opra-

cowanie i zaprezentowanie dróg, prowadz¹-
cych do wzmacniania wiêzi szko³y i jej uczniów,
ujête w formie strategii, by³o uwieñczeniem
kadencji, w której mia³em zaszczyt kierowaæ
Stowarzyszeniem. Ma te¿ ono byæ wytycze-
niem perspektyw na kadencjê kolejn¹. 

WIECZÓR W OPERZE
Dwunaste ju¿ spotkanie noworoczne cz³onków Stowarzyszenia Absolwentów Uniwersytetu
w Poznaniu rozpoczê³o kolejny rok dzia³alnoœci. 

 z wiekiem
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Poznañskie Towarzystwo Przyjació³ Nauk
oraz Biblioteka Raczyñskich zapraszaj¹
do zwiedzania jubileuszowej wystawy,

upamiêtniaj¹cej 150 lat niezwykle owocnej
dzia³alnoœci Wydawnictwa PTPN, liczonej od
ukazania siê pierwszej publikacji naukowej
tej oficyny, czyli „Roczników Towarzystwa
Przyjació³ Nauk Poznañskiego” w 1860 roku.
Do chwili obecnej Wydawnictwo PTPN wzbo-
gaci³o ofertê naukow¹ o ponad 3,5 tysi¹ca
pozycji, wœród których szczególnie cenione
przez badaczy s¹ czasopisma naukowe, se-
rie wydawnicze, monografie naukowe i tomy
zbiorowe. 

Oficjalne otwarcie wystawy, poœwiêconej
publikacjom wydanym staraniem jednego 
z najstarszych w Polsce towarzystw nauko-
wych, czyli powo³anego w 1857 roku Towa-
rzystwa Przyjació³ Nauk Poznañskiego, odby-
³o siê 8 lutego w Bibliotece Raczyñskich,
która by³a pierwsz¹ siedzib¹ TPN 
(1857-1870). Bogat¹ historiê Wydawnictwa
przybli¿y³a uczestnikom wernisa¿u prof. Ali-
cja Pihan-Kijasowa, g³ówny redaktor wydaw-
nictw PTPN, prodziekan ds. naukowych Wy-
dzia³u Filologii Polskiej i Klasycznej, nato-
miast po wystawie oprowadza³a goœci jej
g³ówna autorka i kurator Dobros³awa Gucia,
sekretarz redakcji PTPN. 

Cele statutowe
Ju¿ w pierwszym statucie TPN z 1857 roku
jako wa¿ne zadanie wymieniano „wydawanie
rozpraw i pism naukowych”, „zbieranie 
i wydawanie Ÿróde³ i materia³ów do dziejów
piœmiennictwa i staro¿ytnoœci polskich” oraz
„przedruk wa¿niejszych dzie³”. I te cele wy-
dawnictwo realizowa³o przez 150 lat,
uwzglêdniaj¹c zmiany, jakie nastêpowa³y w
¿yciu naukowym Poznania. Nowe zadania
stanê³y przed PTPN z chwil¹ utworzenia Uni-
wersytetu. Od 1919 roku zaczêto wydawaæ
„Przegl¹d Archeologiczny”, cenne czasopi-
smo, poœwiêcone archeologii prehistorycz-
nej i numizmatyce œredniowiecznej. W latach
20. XX wieku powsta³o te¿ wiele serii wydaw-
niczych wydzia³ów i komisji TPN, wydawa-
nych pod nazw¹ „Prace”. W okresie miêdzy-
wojnia Wydawnictwo PTPN wyda³o 355 pozy-
cji bibliograficznych i by³o znacz¹c¹ w regio-
nie oficyn¹, w du¿ym stopniu zaspokajaj¹c¹
potrzeby uczonych z Uniwersytetu Poznañ-
skiego. 

Po przerwie spowodowanej II wojn¹ œwia-
tow¹ ju¿ w 1945 roku wydawnictwo wznowi³o
dzia³alnoœæ („Nowiny Lekarskie”, „Sprawo-
zdania PTPN” i inne) i z ka¿dym rokiem wyda-
wa³o coraz wiêcej publikacji. Nowe ogranicze-
nia spowodowa³o wprowadzenie cenzury 
w 1949 roku. Jej ofiar¹ pad³y niemal „Kaza-
nia gnieŸnieñskie” w znakomitym, edytor-

skim opracowaniu slawisty Stefana Vrtela-
Wierczyñskiego. Nie chciano ich wydaæ, bo
rzekomo mia³y szerzyæ klerykalizm. Dzie³o uj-
rza³o œwiat³o dzienne (jednak bez wstêpu)
dziêki interwencji cz³onka Zarz¹du PTPN u wi-
ceminister, która by³a polonistk¹ i zna³a war-
toœæ kazañ. 

Trudne lata dla PTPN i jego Wydawnictwa
nasta³y wraz z podporz¹dkowaniem Towarzy-
stwa w 1952 roku Polskiej Akademii Nauk.
Najpierw zabrano Wydawnictwu znacz¹ce se-
rie wydawnicze, a od 1954 roku narzucono
wydawanie publikacji PTPN w Pañstwowym
Wydawnictwie Naukowym. Stopniowa popra-
wa sytuacji Wydawnictwa PTPN nast¹pi³a po
1956 roku, ale nadal by³o ono uzale¿nione
merytorycznie i finansowo od PAN. Akademia
przejê³a m.in. czo³owe wydawnictwa PTPN 
- „Czasopismo Prawno-Historyczne” czy „Stu-
dia nad Histori¹ Prawa Polskiego”, zawieszo-
no wiele wydawnictw seryjnych i czasopism 
z zakresu nauk œcis³ych. Najgorszy by³ rok
1972, kiedy PTPN pozbawiono w³asnoœci na-
k³adu wydawniczego - ca³e nak³ady przejmo-
wa³ PAN. Zale¿noœæ od PAN trwa³a 
do lat 80. XX w., warto jednak dodaæ, ¿e mi-
mo ograniczeñ i trudnoœci Wydawnictwo
PTPN opublikowa³o w latach 1945-1989 po-
nad pó³tora tysi¹ca pozycji. 

Poprawa sytuacji Wydawnictwa PTPN i wy-
zwolenie z „opieki” PAN nast¹pi³o w latach
90. XX w. PTPN kontynuowa³o wówczas wy-
dawanie czasopism o ugruntowanej renomie
(np. „Lingua Posnaniensis”, „Slavia Occiden-
talis”, „Res Facta Nova” i wiele innych), wy-
dawa³o serie wydawnicze, liczne monografie
autorskie, prace zbiorowe i tomy pokonferen-
cyjne, a po 1992 roku zaczê³o wydawaæ ko-
lejne czasopisma (np. „Slavia Antiqua. Rocz-
nik poœwiêcony staro¿ytnoœciom s³owiañ-
skim”) i serie wydawnicze (np. „Wznowie-
nia”, „Poznañskie Spotkania Jêzykoznaw-
cze”). Z inicjatywy obecnego g³ównego redak-
tora wydawnictw PTPN, prof. Alicji Pihan-Kija-
sowej, powsta³y nowe serie wydawnicze:
„Klasycy Nauki Poznañskiej”, „•ród³a 
do Dziejów Poznañskiego Towarzystwa Przy-
jació³ Nauk”, „Polemika Krytycznoliteracka 
w Polsce” czy „Littérature et Histoire. Collo-
ques Poznañ-Paris”. 

Przez wszystkie lata dzia³alnoœci Wydaw-
nictwo PTPN korzysta³o z dotacji ró¿nych 
instytucji. Równie¿ obecnie korzysta 
ze wsparcia finansowego Ministerstwa Nauki
i Szkolnictwa Wy¿szego (wszystkie czasopi-
sma, wiêkszoœæ monografii i prac zbioro-
wych), uczelni poznañskich, w³adz miasta, in-
stytucji poznañskich i wielkopolskich. Dziêki
temu Wydawnictwo publikuje rocznie ponad
50 tytu³ów, z czego 15 to wa¿ne dla nauki
czasopisma naukowe oraz ponad 20 serii wy-
dawniczych. 

Wystawa
Na planszach mo¿na przeœledziæ najwa¿niej-
sze wydarzenia z historii Wydawnictwa, zaœ 
w gablotach - obejrzeæ najwa¿niejsze i najcie-
kawsze publikacje (u³o¿one chronologicznie
dekadami), wœród których na szczególn¹
uwagê zas³uguj¹ te najstarsze, jak: „Projekt
Statutu” (1856) i „Statut TPN” (1857), ode-
zwy do spo³eczeñstwa czy cztery „odciski”
(preprinty) artyku³ów z 1. tomu „Roczników
TPN” (1859), które poprzedzi³y wydanie to-
mu w 1860 roku; pierwsze publikacje samo-
istne „Przyczynki do dziejów polskich z archi-
wum wroc³awskiego Augusta Mosbacha”
(1860) i pierwsza ksi¹¿ka popularnonauko-
wa „Astronomia ludowa Juliana Fontany”
(1869). W oddzielnej gablocie zebrano publi-
kacje i pami¹tki wydane na 400-lecie urodzin
Miko³aja Kopernika (m.in. piêkny album oraz
„¯ywot Miko³aja Kopernika” autorstwa 
ks. I. Polkowskiego, 1873).

Wystawa ukazuje te¿ bardzo wa¿n¹ czêœæ
produkcji wydawniczej PTPN, czyli serie wy-
dawnicze zwi¹zane z wydzia³ami i komisjami
PTPN, pocz¹wszy od najstarszej - „Zapisków
Archeologicznych” (1887), organu Komisji
Archeologicznej, poprzez „Katalog obrazów 
w Muzeum im. Miel¿yñskich” i „Album zabyt-
ków przedhistorycznych W. Ks. Poznañskiego”.

Spoœród czasopism poza najstarszymi
„Rocznikami TPN” na uwagê zas³uguj¹ wyda-
wane od 1889 do 1950 roku „Nowiny Lekar-
skie” - organ Wydzia³u Lekarskiego TPN
(wznowione przez Akademiê Medyczn¹ 
w 1989 roku). Na wystawie mo¿na te¿ obej-
rzeæ odezwy, og³aszane przez TPN przy ró¿-
nych okazjach, odczyty wyg³aszane na spo-
tkaniach TPN, czy tzw. komunikaty propaguj¹-
ce za granic¹ polskie osi¹gniêcia naukowe.
Ciekawostk¹ jest praca prof. Zenona Sobie-
rajskiego z lat 50. XX wieku na temat gwar 
z nowatorsk¹ na owe czasy „ilustracj¹ dŸwiê-
kow¹”, czyli winylow¹ p³yt¹. 

Na wystawie zaprezentowano te¿ po raz
pierwszy noty biograficzne dwudziestu redak-
torów Wydawnictwa, pocz¹wszy od pierwsze-
go - W³adys³awa Niegolewskiego, skoñczyw-
szy na obecnym - prof. Alicji Pihan-Kijasowej. 

Najmniej uwagi poœwiêcono najnowszej
produkcji wydawniczej, bo tê mo¿na ogl¹daæ
w Wydawnictwie czy w Bibliotece PTPN. Dla
upamiêtnienia jubileuszowej wystawy i dorob-
ku Wydawnictwa wydano okolicznoœciow¹
broszurê „Wydawnictwo Poznañskiego Towa-
rzystwa Przyjació³ Nauk. 150 lat w s³u¿bie
nauce i uczonym”. 

Dotychczasowa historia i dorobek Wydaw-
nictwa PTPN pozwala wierzyæ, ¿e oficyna ta
przez kolejne stulecia bêdzie równie owocnie
s³u¿yæ nauce i uczonym.

Danuta Chodera-Lewandowicz

150 lat dla nauki
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Strategia dla rozwoju
Zagadnienie to zosta³o omówione i przedy-
skutowane podczas spotkania przedstawi-
cieli poznañskiego Uniwersytetu z prof. 
Jerzym WoŸnickim, które odby³o siê w Pozna-
niu 18 stycznia 2010 roku. Pisze o nim ucze-
stnik dyskusji, prof. Witold Mazurczak. 

Poruszê trzy sprawy, choæ uwag jest wiê-
cej, pochwa³ szczególnie dla czêœci analitycz-
nej jeszcze wiêcej. To jest imponuj¹cy doku-
ment. A wiêc trzy uwagi na trzech ró¿nych po-
ziomach od najbardziej ogólnych do szcze-
gó³owych.

1. Polityka a strategia
Jak bêdziemy realizowaæ strategiê i automa-
tycznie, jak¹ bêdziemy mieli now¹ ustawê,
zale¿y w du¿ym stopniu równie¿ od czynni-
ków politycznych i to takich, przy których
kontrowersyjna kwestia p³atnoœci za studia
to drobiazg w porównaniu, np. z mo¿liwoœci¹
przekszta³cenia uczelni publicznej w niepu-
bliczn¹.

Jak to do tej pory wygl¹da³o? Na 2009
rok, a wiêc jeszcze przed strategi¹, zapowia-
dana by³a nowa ustawa. By³aby to szósta 
z kolei od 1945 roku, trzecia po 1989 roku 
- poprzednie w latach 1951, 1958, 1982,
1990, 2005. Nowej ustawy nie mamy jednak
do dzisiaj.

Po II wojnie œwiatowej ustawy dotycz¹ce
szkolnictwa wy¿szego uchwalano pod pre-
sj¹ nacisków zewnêtrznych. Rz¹dz¹cy decy-
dowali siê na ten krok nie dlatego, ¿e sytu-
acja szkolnictwa tego wymaga³a, ale tylko
wtedy, gdy reformowano ca³e pañstwo, 
potem po wprowadzeniu stanu wojennego 
i wreszcie, gdy Polska przyst¹pi³a do Unii
Europejskiej i gdy w koñcu trzeba by³o przy-
j¹æ proces boloñski. Decydowa³y wiêc tylko
i wy³¹cznie wzglêdy zewnêtrzne i bardzo czê-
sto polityczne.

Choæ dzisiaj byæ mo¿e jest po raz pierwszy
inaczej, to niemniej jednak uwa¿am, ¿e na-
sza strategia powinna uwzglêdniaæ fakt, ¿e o
jej realizacji dalej bêd¹ decydowa³y te¿ wzglê-
dy polityczne. Nie jest obojêtne, kto bêdzie
tworzy³ przysz³y rz¹d. Jaki bêdzie uk³ad si³ po-
litycznych za rok, za dwa czy za piêæ lat. Pro-
szê zwróciæ uwagê, ¿e w analizie SWOT
wœród zagro¿eñ nie ma braku - powiedzmy
woli politycznej - inaczej, braku zgody ze stro-
ny polityków na jej realizacjê. Sprawa nieu-
b³aganie stanie siê polityczn¹, a wiêc niewy-

godn¹, a jej realizacja zale¿eæ bêdzie od ter-
minów wyborczych, od programów wybor-
czych, od obietnic. Nie bêdzie ³atwo. Nie je-
stem a¿ takim optymist¹ jak profesor Jerzy
WoŸnicki.

Opracowanie przez œrodowisko akademic-
kie w³asnej strategii jest wielkim sukcesem,
ale czy autorzy zastanawiali siê, w jaki spo-
sób walczyæ o realizacjê samej strategii? 
Mo¿e powinniœmy ju¿ teraz zastanawiaæ siê,
jak¹ przyj¹æ strategiê w sprawie walki o stra-
tegiê?

2. Kszta³cenie - uczelnie flagowe
Dzia³alnoœæ edukacyjna wymieniana na
pierwszym miejscu w celach strategicznych,
ale dla autorów jest ona jakby mniej wa¿na.
Dlaczego tak s¹dzê?

Jednym z najbardziej znanych pomys³ów
ministerstwa, rozwijanym te¿ w strategii jest
idea uczelni flagowych. Nawiasem mówi¹c,
dalej nie wiemy, kto bêdzie decydowa³, jakie
uczelnie, a przede wszystkim, jakie dok³a-
dnie bêd¹ kryteria wyznaczenia tych uczelni
czy wydzia³ów. To, co wiemy, budzi niepokój.
Dla przyk³adu - uczelnie flagowe to tylko te,
które w misji nadadz¹ badaniom naukowym,
a nie jak dot¹d kszta³ceniu, dominuj¹c¹ po-
zycjê. W wizji mówi siê wrêcz o ograniczeniu
zadañ edukacyjnych jako o szansie rozwojo-
wej. Czyli mniej studentów, wiêcej badañ. 
A jeœli uczelnia ma w tej chwili ponad 40 ty-
siêcy studentów, to o ile musi zmniejszyæ tê
liczbê? Do 20 tysiêcy, a mo¿e jeszcze mniej?
To oznacza mniej pieniêdzy, a czasami du¿o
mniej pieniêdzy. Który rektor na to siê zdecy-
duje?

Poza tym obawiam siê, ¿e ci biedni stu-
denci w miarê up³ywu czasu zostan¹ potrak-
towani jak pi¹te ko³o u wozu. Bêdzie ich
mniej i mniej, a¿ w koñcu zostanie nam PAN
z garstk¹ studentów. A co z reszt¹ uczelni -
czy jest mo¿liwe na uniwersytetach kszta³ce-
nie bez nauki?

W strategii UAM, w naszej wizji, stawiamy
jednoznacznie na jednoœæ badañ i kszta³ce-
nia. Jedno i drugie jest wa¿ne. Nie mo¿emy
zapisywaæ w strategii, ¿e wa¿niejsze s¹ bada-
nia ni¿ kszta³cenie. I nie mo¿na tego od nas
wymagaæ.

I dlatego, np. flagowe uczelnie powinny
mieæ pe³n¹ autonomiê, ale równie¿ 
w kszta³ceniu, w sprawach planów i progra-
mów studiów, ¿adne centralne minima,
standardy itp. 

3. Kszta³cenie - proces boloñski
Zawarte w tej czêœci propozycje zespo³u nie
budz¹ kontrowersji. W wielu sprawach jeste-
œmy wszyscy zgodni. Warto mo¿e zwróciæ
uwagê na cel operacyjny CO 2.3 us. 3, gdzie,
co prawda, chodzi o studia II stopnia, 
ale szerzej autorzy mówi¹ o braku zrozumie-
nia istoty procesu boloñskiego. O tym wiêcej
w raporcie. Na marginesie, jest pewna 
niekonsekwencja w omawianej strategii, 
bo w analizie SWOT w szansach mówi siê 
o zaawansowanym wdro¿eniu procesu boloñ-
skiego w Polsce.

Tak nie jest. Widzimy w naszej strategii
UAM ten problem tak samo. Uczelnia nasza
przewiduje, np. utworzenie biura ds. wprowa-
dzenia procesu boloñskiego. I z tym zwi¹za-
na jest kolejna uwaga dotycz¹ca konieczno-
œci prawid³owego, podkreœlam prawid³owe-
go, wprowadzenia procesu boloñskiego 
na nasze uczelnie jako odrêbny cel operacyj-
ny i to na najbli¿sze lata. To jest wa¿ne. Po-
winniœmy to zrobiæ jak najszybciej. 

W tym kontekœcie jednak jeszcze jedna
uwaga - strategia ma œmia³¹ wizjê, ale 
w sprawach wielkich, politycznych, brakuje
natomiast konkretnych spraw bie¿¹cych na
najbli¿sze dwa, trzy lata. W celu operacyjnym
CO 2.4. mówi siê o zwiêkszeniu podmiotowo-
œci studentów. Szkoda, ¿e to punkt najmniej
rozbudowany. W ust. 3 wspomniano tylko, 
by stworzyæ im mo¿liwoœæ wspó³decydowa-
nia. I to wszystko. A warto dodaæ, np. postu-
lat zwiêkszenia zajêæ fakultatywnych, umo¿li-
wienia studentom samodzielnego wyboru
przedmiotów i prowadz¹cego, jak równie¿ ter-
minów zaliczania, egzaminów itd. Zapropono-
waæ odchodzenie od sztywnego programu
studiów, podzielonego na semestry i lata. 

A co z poparciem dla rozbudowy samorz¹-
du studenckiego? Jaki wp³yw maj¹ studenci
na to, co dzieje siê na uczelni? Za ma³y? 
Za du¿y? Czy 20 procent w organach kole-
gialnych to ma³o czy du¿o?

Wa¿ne s¹ wielkie cele strategiczne, ale
wa¿ne te¿ operacyjne i konkretne dzia³ania.
Warto siê nad nimi pochyliæ w najbli¿szych
kilku latach.

Powinniœmy z wielk¹ uwag¹ œledziæ dal-
sze dzieje walki o strategiê rozwoju dla
szkolnictwa wy¿szego. Decyduj¹ siê teraz
byæ mo¿e warunki, w jakich przyjdzie funk-
cjonowaæ naszej uczelni przez najbli¿sze
dziesiêciolecia. 

Witold Mazurczak
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W spotkaniu, obok laureatów, udzia³
wziêli tak¿e dziekani wydzia³ów i
w³adze uczelni. 16 doktorantom

nagrody wrêczyli wspólnie Rektor UAM, prof.
dr hab. Bronis³aw Marciniak (który pe³ni tak-
¿e funkcjê przewodnicz¹cego Rady Nadzor-
czej Fundacji) oraz prezes Zarz¹du FUAM,
prof. dr hab. Bogdan Marciniec.

O tym, jak du¿¹ popularnoœci¹ cieszy³ siê
tegoroczny konkurs, œwiadczy liczba zg³oszeñ
- z samego Wydzia³u Biologii nap³ynê³o a¿ 18
wniosków. Wysoki poziom merytoryczny
sprawi³, ¿e wœród stypendystów znaleŸli siê
wy³¹cznie s³uchacze III i IV roku studiów dok-
toranckich. Wszyscy mog¹ siê pochwaliæ bo-
gatym dorobkiem naukowym, który nale¿a³o
potwierdziæ, do³¹czaj¹c do konkursowego
wniosku m.in. nadbitki lub kopie publikacji w
polskich i zagranicznych czasopismach oraz
kopie referatów wyg³oszonych podczas kon-
ferencji naukowych.

Grono wyró¿nionych przez ca³y rok 2010 (z
wyj¹tkiem lipca i sierpnia) otrzymywaæ bêdzie

po 1,5 tysi¹ca z³otych miesiêcznie. Corocz-
nie o stypendium mog¹ staraæ siê osoby z
wy¿szym wykszta³ceniem, które do dnia z³o-
¿enia wniosku nie ukoñczy³y 30. roku ¿ycia
(lub 32., jeœli korzysta³y z urlopu wychowaw-
czego) i s¹ doktorantami UAM. Z konkursu
wy³¹czeni zostali pracownicy Fundacji. Termin
sk³adania wniosków up³ywa³ z koñcem paŸ-
dziernika. Nagrodzeni nie mog¹ siê ubiegaæ
o ponowne przyznanie stypendium. Jednak,
jak pokazuje praktyka, laureaci potrafi¹ o sie-
bie doskonale zadbaæ - ubieg³oroczny stypen-
dysta FUAM, fizyk Maciej Misiorny, niedawno
zosta³ zwyciêzc¹ ogólnopolskiego konkursu
Scopus-Perspektywy Young Researcher
Award. 

Lista nagrodzonych: 

Wydzia³ Biologii
Mgr Anna Jasiñska (IV roku studiów dokto-
ranckich) pod opiek¹ doc. dr hab. Krystyny
Boratyñskiej pisze pracê o zmiennoœci sosny

zwyczajnej (pinus sylvestris) na terenie ostoi
flor trzeciorzêdowych na po³udniu Europy 
i w po³udniowo-zachodniej czêœci Azji. Kolejny
nagrodzony to mgr Andrzej Woyda-P³oszczyca
(IV rok), tworzy pod okiem prof. dr hab. Wie-
s³awy Jarmuszkiewicz pracê, dotycz¹c¹
aspektów fizjologii molekularnej mitochon-
driów. 

Wydzia³ Chemii 
Mgr Anna Lewandowska (III rok), podopiecz-
na prof. dr. hab. Bronis³awa Marciniaka 
pisze pracê zatytu³owan¹: „Fotoindukowane
procesy przeniesienia elektronu, protonu 
lub atomu wodoru w uk³adach bichromoforo-
wych benzofenon-tyrozyna oraz benzofenon-
metionina”. 
Drugi wyró¿niony, mgr Daniel £owicki 
(III rok), zajmuje siê syntez¹, struktur¹ oraz
aktywnoœci¹ biologiczn¹ amidów monenzyny
A oraz ich kompleksów z kationami metali.
Jego promotorem jest prof. dr hab. Bogumi³
Brzeziñski.

Najlepsi z najlepszych
22 stycznia w Auli Lubrañskiego odby³a siê uroczystoœæ wrêczenia stypendiów, 
ufundowanych przez Fundacjê UAM dla wyró¿niaj¹cych siê doktorantów Uniwersytetu. 
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Wydzia³ Filologii Polskiej i Klasycznej 
Stypendium przyznano mgr. Jaros³awowi 
Borowcowi (III rok), który jest uczniem prof.
dr hab. Seweryny Wys³ouch, autorem dwóch
ksi¹¿ek i wspó³autorem kolejnej. Praca Jaro-
s³awa Borowca „(O)znaki œmierci w poezji
polskiej po roku 1956” bêdzie pierwszym pa-
noramicznym ujêciem motywu tanatycznego.

Wydzia³ Fizyki 
Nagrodzona mgr Maria Pajzderska (IV rok)
przygotowuje pod opiek¹ dr. Krzysztofa Giba-
siewicza pracê „Transport elektronu w cen-
trum reakcji bakterii purpurowych”, której ce-
lem jest poznanie mechanizmów elektrosta-
tycznej regulacji szybkoœci przeniesienia
elektronu w uk³adzie donor-akceptor, zako-
twiczonym w matrycy bia³kowej. 
Drugi stypendysta, mgr Piotr Trocha (IV rok),
zajmuje siê wp³ywem interferencji kwantowej
i korelacji kulombowskich na transport przez
kropki kwantowe. Jego promotorem jest
prof. dr hab. Józef Barnaœ. Mgr Trocha to tak-
¿e rekordzista pod wzglêdem bytnoœci 
na konferencjach zagranicznych - wzi¹³ udzia³
w jedenastu.

Wydzia³ Historyczny 
Historyk sztuki, mgr Aleksandra Paradowska
(III rok), wspierana przez prof. UAM dr. hab. Ta-
deusza ¯uchowskiego, zajmuje siê teori¹ 
i praktyk¹ miêdzywojennej architektury szpital-
nej Wielkopolski. Etnolog mgr Tomasz Kosiek,

(III rok) pod opiek¹ prof. zw. dr. hab. Aleksan-
dra Posern-Zieliñskiego, zajmuje siê prac¹ ba-
dawcz¹ na temat „ukraiñskiej” mniejszoœci
narodowej w rumuñskim Maramureszu 
i problemami jej to¿samoœci.

Wydzia³ Matematyki i Informatyki 
Absolwentka matematyki i fizyki, mgr Joanna
Berliñska (III rok), zajmuje siê szeregowa-
niem zadañ jednorodnie podzielnych w hete-
rogenicznych systemach rozproszonych. 
Jej opiekunem jest prof. dr hab. Maciej Dro-
zdowski. 

Wydzia³ Nauk Geograficznych 
i Geologicznych 
Mateusz Strzelecki (III rok) pracuje obecnie
nad projektem „Funkcjonowanie geoekosy-
stemu wybrze¿y polarnych na przyk³adzie Za-
toki Petunia”. Jego opiekunami naukowymi
s¹ prof. Andrzej Kostrzewski z UAM oraz
prof. Antony Long i dr. Gerry Lloyd, a tak¿e
David Evans z Durham Univeristy. 
Z kolei mgr. Paw³a Wolniewicza (IV rok),
który zajmuje siê m.in. paleobiologi¹ oraz pa-
leoekologi¹ i systematyk¹ wymar³ych grup
bezkrêgowców, doceniono tak¿e za publika-
cje w czasopismach z listy filadelfijskiej oraz
opracowanie w³asnej metody badawczej. Pra-
cê „Analiza numeryczna anatomii szkieletów
wybranych dewoñskich stromatoporoidów”
przygotowuje pod opiek¹ prof. zw. dr. hab. 
Jerzego Fedorowskiego.

Wydzia³ Nauk Spo³ecznych 
Mgr Filip Schmidt (IV rok) otrzyma³ grant pro-
motorski za realizacjê badañ empirycznych
do pracy doktorskiej „Mieszkaæ razem.
Zwi¹zki intymne - powstawanie, dynamika,
rozpad”, pisanej pod opiek¹ prof. UAM dr.
hab. Marka Krajewskiego.

Wydzia³ Neofilologii 
Mgr Natalia Cylwik (III rok) zajmuje siê budo-
w¹ korpusu b³êdów mowy nienatywnej i jego
analiz¹ pod k¹tem b³êdów wymowy, pope³-
nionych przez osoby ucz¹ce siê jêzyka pol-
skiego jako obcego dla potrzeb komputero-
wych systemów nauki. Jej opiekunem nauko-
wym jest prof. dr hab. Gra¿yna Demenko. 
Mgr Maja Koszarska (III rok) bada problem
„Interkulturowoœci przek³adu literatury pop:
hiszpañsko-francusko-polskie interakcje kul-
turowe na przyk³adzie t³umaczeñ: Sagi o
WiedŸminie Andrzeja Sapkowskiego i Przy-
gód Kapitana Alatriste Arturo Pereza-Rever-
te”. Jest podopieczn¹ prof. dr hab. Barbary
Stawickiej-Pireckiej.

Wydzia³ Prawa i Administracji 
Mgr Krzysztof Mularski (IV rok) przygotowu-
je pracê: „Czynnoœci podobne do czynnoœci
prawnych” pod opiek¹ prof. UAM dr. hab.
Adama Olejniczaka. 

Opracowa³a Ewa Woziñska
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Dlaczego politolog kieruje Biurem Informa-
cji i Promocji UAM?

- Jest to w pewnym sensie przejêcie 
pa³eczki w sztafecie, prowadz¹cej do popra-
wy postrzegania uczelni wœród kandydatów
na studia, w otoczeniu gospodarczym i do
doskonalenia stanu spraw zwi¹zanych z Pu-
blic Relations naszego Uniwersytetu. Studia
na Wydziale Nauk Politycznych i Dziennikar-
stwa da³y mi podstawy, doœwiadczenia naby-
te na amerykañskich i niemieckich uczel-
niach doda³y umiejêtnoœci, a pisany doktorat
nauczy³ warsztatu badawczego, tak potrzeb-
nego w dzia³alnoœci marketingowej. Jeœli do-
daæ do tego kilkuletnie doœwiadczenie w roli
licencjonowanego trenera biznesu oraz pro-
wadz¹cego warsztaty i æwiczenia z zakresu,
który dziœ jest przedmiotem mojej pracy, to
wydaje siê, ¿e tak przygotowanemu politolo-
gowi mo¿e byæ ³atwiej prowadziæ promocjê
tak z³o¿onej instytucji jak nasza uczelnia. 

UAM to wspania³a instytucja z tradycjami 
i - jak mówi³ ks. Jan Twardowski - z dosto-
jeñstwem. W czasach, gdy jesteœmy zale-
wani has³em „promocja”, Uniwersytet 
w ogóle wypada promowaæ?

- Wszyscy wierzymy w tradycyjn¹ si³ê uczel-
ni, wspart¹ o historiê ostatnich 90. lat, 
co zreszt¹ hucznie œwiêtowaliœmy w maju
ubieg³ego roku. Nie mo¿emy jednak opieraæ
naszej si³y przebicia tylko na dokonaniach hi-
storycznych. Jeœli zgadzamy siê, ¿e studio-
wanie sta³o siê us³ug¹, a przesta³o byæ przy-
wilejem, to musimy - jak ka¿dy - walczyæ 
o klienta z coraz silniejsz¹ konkurencj¹ na
rynku. Oczywiœcie, standardy marketingowe,
z których korzystaj¹ uczelnie, musz¹ byæ do-
wodem na m¹dr¹ adaptacjê, benchmarking,
a nie prostym kopiowaniem wzorców. Uniwer-
sytet musi siê promowaæ, aby nie zostaæ 
w tyle za uczelniami mniejszymi i s³abszymi,
które nie maj¹c naszego potencja³u i dorob-
ku, potrafi¹ stworzyæ ca³kiem odwrotne wra-
¿enie. Promocja UAM nie mo¿e kojarzyæ siê 
z przecen¹ w supermarkecie. Uczelnia na-
szej wielkoœci i rangi nie mo¿e „sprzedawaæ”
swoich „produktów” podobnie jak producen-
ci telefonów komórkowych czy œrodków prze-
ciwko zaparciom. Musimy dzia³aæ tak, by 
w poszanowaniu dorobku i wysi³ku pokoleñ
od czasów Heliodora Œwiêcickiego pokazy-

waæ œwiatu przewagê, jak¹ UAM ma na ró¿-
nych polach nad innymi uczelniami i chwaliæ
siê tym. 

Ka¿da promocja kosztuje, a naszej uczelni
nie staæ na kolejne wydatki. Czy zatem
staæ nas na dodatkowe dzia³ania reklamu-
j¹ce UAM?

- Dla uczelni publicznej koszty to istotny
czynnik wp³ywu, czêsto ograniczaj¹cy roz-
mach. Jednak jesteœmy coraz lepiej przygoto-
wani do pozyskiwania œrodków zewnêtrznych
od sponsorów, partnerów czy Unii Europej-
skiej. Zyski zwi¹zane z inwestycj¹ w promo-
cjê maj¹ charakter zysków od³o¿onych w cza-
sie i dopiero po paru latach mo¿na stwier-
dziæ, na ile trafiona by³a to inwestycja. 
Po pierwszym roku dzia³alnoœci Biura Infor-
macji i Promocji okazuje siê, ¿e nie generuje-
my wy³¹cznie kosztów, odzyskujemy dziesi¹t-
ki tysiêcy z³otych dziêki czujnemu zaspokaja-
niu np. podstawowych potrzeb naszego 
wewnêtrznego rynku uczelnianego i klientów
zewnêtrznych (np. absolwentów) w zakresie
dostêpnoœci materia³ów promocyjnych czy re-
klamowych UAM. Œrodki, które jesteœmy 
w stanie przeznaczyæ centralnie, pokrywaj¹
jedynie najwa¿niejsze dzia³ania bie¿¹ce,
zwi¹zane g³ównie z promocj¹ oferty edukacyj-
nej studiów I i II stopnia oraz studiów pody-
plomowych oraz promocj¹ wizerunkow¹ UAM
w ramach cyklicznych imprez, np. podczas
targów edukacyjnych w ca³ej Polsce. 

Chcemy coraz czêœciej pozyskiwaæ œrodki
promocyjne na zewn¹trz uczelni, zapraszaæ
do wspó³pracy sponsorów, oferuj¹c im 
w zamian konkretne korzyœci i prowadziæ
profesjonalne kampanie fundraisingowe,
dbaæ o jak najlepszy marketing dla jedno-
stek UAM (np. Centrum Edukacji Miêdzyna-
rodowej, Ogród Botaniczny, pa³ace nale¿¹ce
do UAM, UCITT i inne) czy inicjatyw mog¹-
cych odci¹¿yæ bud¿et uczelni (np. Noc Nau-
kowców, dzia³ania popularyzuj¹ce naukê 
i badania). Docelowo powinna powstaæ 
wyspecjalizowana sekcja, która tak jak 
np. w Szkole G³ównej Handlowej bêdzie zaj-
mowa³a siê wspó³prac¹ z partnerami korpo-
racyjnymi, fundraisingiem i sponsoringiem.
Ta funkcja jest obecnie rozproszona pomiê-
dzy wiele dzia³ów administracji i trzeba do-
prowadziæ do jej scalenia. 

Skoro wiêc nie mo¿emy wydaæ odpowie-
dnio du¿ych œrodków na reklamê, to na co
nas staæ? Jak¹ strategiê przyjêliœmy w tym
zakresie? 

- O strategii decyduj¹ w³adze rektorskie 
i nasze dzia³ania musz¹ byæ z ni¹ zbie¿ne. 
W „Strategii UAM na lata 2009-2019” zapi-
sano m.in., ¿e „naszym d¹¿eniem jest, 
by Uniwersytet im. Adama Mickiewicza by³
rozpoznawalny poprzez ³¹czenie œmia³ych 
wizji rozwoju z poszanowaniem tradycyjnych
wartoœci akademickich”. Na tej bazie pracu-
jemy nad ci¹g³ym doskonaleniem strategii
marketingowej, co zreszt¹ widaæ w samym
tekœcie „Strategii…”, gdzie w ramach czte-
rech celów strategicznych dla uczelni umie-
szczono 25 zadañ szczegó³owych dla Biura
Informacji i Promocji, z czego wiêkszoœæ z ter-
minem realizacji w ci¹gu najbli¿szych lat. 

W tym roku, w uzgodnieniu z wydzia³ami
oraz jednostkami, których dzia³ania dotycz¹
szeroko rozumianej promocji uczelni na ze-
wn¹trz, podejmujemy próbê zakoñczenia
prac nad skoordynowaniem kilku kluczowych
spraw. 

Po pierwsze, dostaniemy do rêki narzê-
dzie w postaci systemu identyfikacji wizual-
nej, który u³atwi pracê nie tylko nam, ale rów-
nie¿ wzmocni zauwa¿alnoœæ i odrêbnoœæ
UAM w skali od ujednoliconego papieru fir-
mowego, kolorów i logotypów, do wspólnych,
wyró¿niaj¹cych siê w t³umie, kampanii rekla-
mowych czy spo³ecznych. 

Po drugie, po doœwiadczeniach ostatniego
roku, zaproponujemy œrodowisku akademic-
kiemu koordynacjê prac graficznych i zleceñ
reklamowych, id¹cych w œwiat. Biuro Infor-
macji i Promocji jest przygotowane do nego-
cjowania warunków, stawek i rabatów na
kampanie reklamowe we wszystkich rodza-
jach mediów - wiemy jak, wiemy z kim, wiemy
za ile. Mo¿emy wiêc projektowaæ kampanie,
np. dla kilku wydzia³ów w perspektywie rocz-
nej, pod wspólnym szyldem, z zachowaniem
specyfiki, ale równie¿ taniej, szybciej, na
wiêksz¹ skalê i w d³u¿szej perspektywie. 

Po trzecie, ws³uchuj¹c siê w bie¿¹ce po-
trzeby jednostek UAM, skoordynujemy kon-
kurencyjne procedury wy³aniania najlepszych
dostawców okreœlonych materia³ów czy ga-
d¿etów promocyjnych, wydawnictw, autorów
prac graficznych. 

Czy Uniwersytetowi 
potrzebna jest promocja? 
Z Marcinem Witkowskim, kierownikiem Biura Informacji i Promocji UAM, 
rozmawia Jolanta Lenartowicz



Po czwarte uzgodnimy i ustalimy ogólnou-
czelniany system wspieraj¹cy zarz¹dzanie
powierzchniami, które mog¹ byæ komercyjnie
udostêpniane razem z wytycznymi i warunka-
mi dopuszczenia. 

Po pi¹te wreszcie, doprowadzimy do prak-
tycznego zestawienia programu imprez aka-
demickich, które pod has³em „Dekady Jubile-
uszowej UAM” i nie tylko bêd¹ organizowane
w latach 2009-2019. Chodzi nam zarówno 
o u³o¿enie kalendarza imprez cyklicznych 
i powtarzalnych, jak i wyj¹tkowych, które tak
jak poznañski Szczyt Klimatyczny, doktoraty
honoris causa czy posiedzenia w ramach
Prezydencji w Unii Europejskiej, mog¹ najle-
piej pokazaæ Uniwersytet dzisiaj. 

Czy robimy w takim razie jakieœ profesjonal-
ne badania, sonda¿e, które pokaza³aby
nam, czy dobrze promujemy Uniwersytet? 

- Od paru lat otrzymujemy zestawienia sta-
tystyczne, dotycz¹ce kandydatów na studia,
na podstawie których wyci¹gamy wnioski od-
noœnie kierunków ciesz¹cych siê najwiêksz¹
popularnoœci¹, profilu kandydata i jego zain-
teresowañ. Dziêki temu porównujemy nasz¹
skutecznoœæ w dotarciu do potencjalnych
kandydatów na studia w poszczególnych re-
gionach Polski czy nawet w danych miejsco-
woœciach, gdzie np. pojawiamy siê na tar-
gach edukacyjnych lub wrêcz w danych szko-
³ach ponadgimnazjalnych. Osobno korzystali-
œmy z badañ zespo³u profesora J. Cichockie-
go, które wyraŸnie wskazuj¹, ¿e podstawo-
wym Ÿród³em informacji o studiach jest dla
kandydatów Internet. Na drugim miejscu, ale
ze znacznie mniejsz¹ liczb¹ wskazañ, znala-
z³a siê inspiracja ze strony rodziny i znajo-
mych, dalej targi edukacyjne i inne, a by³y to
badania wielowskazaniowe. Dlatego do osób
potencjalnie zainteresowanych studiami
pierwszego stopnia staramy siê docieraæ
przede wszystkim przez sieæ www i przez
uczestnictwo w wybranych targach edukacyj-
nych.

Wykorzystujemy równie¿ nasze spotkania
otwarte z uczniami szkó³, gdzie jesteœmy za-
praszani, a wkrótce, gdy ruszy program „Am-
basador UAM”, bêdziemy mieli najœwie¿sze
dane, dotycz¹ce preferencji kandydatów, po-
strzegania przez nich naszej uczelni i opinii
na temat jakoœci i dostêpnoœci informacji re-
krutacyjnych. Ten program to w³aœnie odpo-
wiedŸ m.in. Samorz¹du Studentów na sygna-
³y p³yn¹ce z terenu. S¹dz¹c po zainteresowa-
niu, najefektywniejsz¹ form¹ promocji staj¹
siê bezpoœrednie spotkania naszych przed-
stawicieli w szko³ach, ale ich przygotowanie 
i skutecznoœæ zale¿y w du¿ej mierze od do-
brej woli samych szkó³. Dlatego d¹¿ymy rów-
nie¿ do udoskonalenia naszych portali inter-
netowych, ju¿ w tym roku nieco siê one zmie-
ni³y, choæ nie funkcjonuj¹ jeszcze idealnie.
Mamy nadziejê, ¿e praca nad stronami www
uczelni bêdzie postêpowaæ i ¿e po wdro¿eniu
Uniwersyteckiego Systemu Informacji (USI)
bêdzie nam jeszcze ³atwiej dotrzeæ do kandy-
data. 

Promocja dydaktyki to jedno, a wykorzysta-
nie innych atrakcyjnych obszarów zaistnie-
nia w œwiadomoœci m³odych ludzi to drugie.
Nad jakimi sposobami ukazania UAM my-
œla³ ju¿ Pan? 

- Samo myœlenie nie zawsze generuje dzia-
³anie, st¹d staramy siê pomagaæ w nag³a-
œnianiu wszelkich inicjatyw, np. studentów,
kó³ naukowych, chórów czy sekcji sporto-
wych. W tym zakresie liczymy zawsze na
wsparcie rzecznika prasowego, który kszta³-
tuje wszelkie nasze kontakty ze œwiatem me-
diów. Odk¹d prowadzê Biuro, anga¿owaliœmy
siê w inicjatywy takie jak: Piknik Uniwersytec-
ki podczas Œwiêta Uczelni, Miêdzynarodowy
Festiwal Chórów Uniwersyteckich czy te¿ Noc
Naukowców. Mamy Poznañski Festiwal Nau-
ki i Sztuki, prowadzony przez lata z sukce-
sem, dziêki mrówczej pracy Karoliny Warpa-
chowicz i osób j¹ wspieraj¹cych. Mamy Kon-
cert Charytatywny, którego formu³ê w tym ro-
ku zmieniamy i poszerzamy tak, by sta³ siê
imprez¹ lepiej s³u¿¹c¹ swojemu celowi -
wsparciu studentów niepe³nosprawnych na
UAM, szczyc¹cym siê najwiêksz¹ ich liczb¹
wœród wszystkich studentów innych polskich
uniwersytetów. 

Oferujemy tak¿e organizacjom studenckim i
ko³om naukowym wspó³pracê przy oprawie
marketingowej imprez takich jak, np. ostatni
Fina³ Wielkiej Orkiestry Œwi¹tecznej Pomocy,
przy którym bardzo du¿o pracy wykonali nasi
studenci z Ko³a Naukowego „Volontario” Wy-
dzia³u Studiów Edukacyjnych. Organizujemy

tak¿e specjalne pokazy i spotkania 
dla uczniów, promuj¹c chocia¿by kierunki za-
mawiane na UAM, ostatnie z nich pod patro-
natem Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa 
Wy¿szego odby³o siê z udzia³em oko³o 
300 uczniów na Morasku, inne dla blisko 
tysi¹ca nauczycieli oraz czterech i pó³ tysi¹ca
uczniów z wielkopolskich gimnazjów i liceów
zrealizowane zosta³y dziêki projektowi 
„E-Szko³a Wielkopolska”, prowadzonemu
przez Ogólnopolsk¹ Fundacjê Edukacji Kom-
puterowej w partnerstwie z UAM, przez prawie
ca³y rok 2009, z konferencj¹ podsumowuj¹c¹
w lutym 2010. Takich i innych inicjatyw jest
wiêcej, im czêœciej bêdzie nam dane je wspie-
raæ, tym wiêcej uczelnia mo¿e na tym zyskaæ.

Wa¿ne jest dla nas, by wspó³pracuj¹c 
ze studentami i pracownikami naukowymi
przy organizacji wa¿nych przedsiêwziêæ 
ci pierwsi mieli szansê na realizacjê swoich
pomys³ów i inicjatyw oddolnych, takich jak
np. Pierwszy Przegl¹d Kabaretów Studenc-
kich, który zgromadzi³ pe³n¹ aulê widzów na
moim macierzystym wydziale czy hit ostat-
nich miesiêcy, LipDub UAM, który w serwisie
internetowym YouTube obejrza³o ju¿ ponad
300 tysiêcy osób, natomiast ci drudzy 
- maj¹ lepszy dostêp do narzêdzi promuj¹-
cych ich dokonania, np. dziêki pracy Uniwer-
syteckiego Studia Filmowego czy redakcji
„¯ycia Uniwersyteckiego”. Dlatego wierzê, ¿e
promuj¹c UAM, mo¿emy tylko zmieniaæ na
lepsz¹ nasz¹ pozycjê i to z wielostronnymi
korzyœciami.
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- Nie wierzcie fa³szywym œwiêtym Miko³a-
jom! - zwróci³ siê do m³odzie¿y prof. Leszek
Balcerowicz. - Kiedy ktoœ sk³ada Wam propo-
zycje, które wydaj¹ siê zbyt atrakcyjne, zwy-
kle ich nie spe³nia. Nie mo¿na daæ wiêcej, ni¿
siê ma, ale zawsze mo¿na wiêcej obiecaæ.
Kryzys gospodarczy to wynik b³êdów, pope³-
nionych przez instytucje publiczne w USA,
które ugiê³y siê pod naciskiem takich w³a-
œnie œwiêtych Miko³ajów. Politycy obiecywali
kredyty mieszkaniowe dla ka¿dego obywate-
la i mimo zastrze¿eñ ekonomistów próbowa-
li ten plan wprowadziæ w ¿ycie - wyjaœnia³
przyczyny zapaœci gospodarczej na œwiecie
by³y wicepremier, minister finansów i prezes
NBP.

Ostrych s³ów u¿ywa³ Leszek Balcerowicz
na spotkaniu z m³odzie¿¹ akademick¹ Pozna-
nia, które odby³o siê w Auli UAM, a poœwiê-
cone zosta³o kryzysowi. Zachêca³, ¿eby nie
wierzyæ utartym sloganom ani ³atwym recep-
tom i zadawaæ sobie zawsze wa¿ne pytanie:
o co chodzi? 

W zwiêz³ym wyk³adzie przedstawi³ Ÿród³a
obecnego kryzysu i to, ¿e jego charakter glo-
balny jest cen¹ za wolnoœæ i za wiêzi gospo-
darcze, które ³¹cz¹ coraz wiêcej krajów. Dla-
tego im wiêcej wiêzi, tym kryzys dotyka bar-
dziej.

Czy panaceum w tej kwestii s¹ odejœcie
od wolnego rynku, centralizm i samowystar-
czalnoœæ? Te zasady w³aœnie nazwa³ Balcero-
wicz populistycznymi bredniami i radzi³, by
spojrzeæ na sytuacjê tych krajów, które tê re-
ceptê stosuj¹: na Kubê czy Koreê Pó³nocn¹
tak kapitalizm przynosi czasem kryzys, ale
socjalizm przynosi prawdziw¹ klêskê humani-
tarn¹. Przyczyn¹ kryzysu s¹ b³êdy w dzia³aniu
instytucji publicznych. Lekarstwem na kryzys
s¹ lepsza praca i lepsza gospodarka. Nasz
goœæ powtarza³ jak mantrê, ¿e trzeba ograni-
czyæ rozdête wydatki socjalne i „nie s³uchaæ

moralizatorskich bredni, ¿e tymi wydatkami
broni siê biednych ludzi, bo tylko pog³êbia siê
i przed³u¿a biedê”. Trzeba dalej prywatyzo-
waæ.

Pad³o pytanie z sali, czy prywatyzowaæ
przedsiêbiorstwa przynosz¹ce zyski? - Oczy-
wiœcie - odpowiedzia³ Balcerowicz - zw³aszcza
takie, które bêd¹ przynosiæ jeszcze wiêksze
zyski. Poda³ przyk³ad Zak³adów Cegielskiego,
które zabi³o w³aœnie opóŸnienie prywatyzacji.

- A sektory strategiczne? 
- A co to znaczy strategiczne? - zachêca³ do

zastanowienia siê Balcerowicz - wa¿ne dla
kraju? Najwa¿niejsza dla cz³owieka jest ¿yw-
noœæ. Czy zatem upañstwowiæ rolnictwo, bo
jest strategiczne?

- Trzeba zerwaæ z mitem „sreber rodo-
wych” - grzmia³ - i zabraæ politykom te zabaw-
ki, bo tak naprawdê sprowadza siê to tylko
do umieszczania we w³adzach takich przed-

siêbiorstw swoich partyjnych kolegów. Oce-
ni³, ¿e straty z powodu zaniechania prywaty-
zacji za rz¹dów PiS wynosz¹ oko³o 5 miliar-
dów z³otych. Na pytanie, co powinno zatem
zostaæ pañstwowe, odpowiedzia³: - Pañstwo.

Podwa¿a³ te¿ mit, ¿e dobry parlament to
ten, który uchwali du¿o ustaw. - To socjali-
styczna brednia - mówi³ - powstawanie ci¹gle
nowych ustaw dowodzi tylko tego, ¿e prawo
wci¹¿ Ÿle dzia³a. Profesor Balcerowicz zachê-
ca³ tak¿e do samodzielnego przemyœlenia
terminów, których czêsto u¿ywamy bezrefle-
ksyjnie. Ludzie boj¹ siê globalizacji. Ale czym
jest globalizacja? Brakiem barier pomiêdzy
mieszkañcami ró¿nych krajów. Jej przeciwieñ-
stwo to izolacja, czyli recepta na skrajn¹ nê-
dzê, któr¹ widzimy np. w Korei Pó³nocnej.
Tymczasem globalizacja to nadal has³o-stra-
szak, chêtnie stosowany przez alterglobali-
stów - wyjaœnia³. 

Tymi s³owami profesor nie pozosta³ d³u¿ny
cz³onkom lewicowej Federacji Anarchistycz-
nej, którzy przed wyk³adem rozdawali w hallu
ulotki „Kryzys i Balcerowicz znacz¹ jedno 
i to samo.

Po rzêsistych oklaskach nadszed³ czas 
na pytania s³uchaczy, które sta³y siê okazj¹
do rozwa¿añ o roli pañstwa, dobru publicz-
nym i korupcji. 

- Czy Pan Profesor nie uwa¿a, ¿e w przy-
sz³oœci mo¿na wyeliminowaæ szar¹ strefê, je-
¿eli pieni¹dz fizyczny ca³kowicie zast¹pi¹
transakcje elektroniczne? - zapyta³ jeden ze
studentów.

- By³by to pomys³ jak z Orwella czy 
Huxley'a. Pamiêtajmy, ¿e wolnoœæ to nie tyl-
ko „wolnoœæ czynów dobrych”. 

Brak gotówki to brak wolnoœci, np. zrobie-

W kuluarach studenci oceniali spotkanie
Wszyscy zapytani za bardzo ciekaw¹ uznali czêœæ poœwiêcon¹ pytaniom osób z sali. Wiêcej
kontrowersji wywo³a³ sam wyk³ad. 

- Leszek Balcerowicz twierdzi, ¿e jest apolityczny, ale wydawa³o mi siê, ¿e ma swoje 
preferencje i ci¹gle je podkreœla. S³owo „populizm” odmienia³ przez wszystkie przypadki…
Ale sam wyk³ad by³ bardzo ciekawy - uzna³ Bartek z politologii. 

- Profesor krêci³ siê ci¹gle wokó³ tego samego tematu, a jeszcze bardziej wokó³ samego
siebie. Nie odpowiedzia³ konkretnie na ¿adne pytanie. Jestem rozczarowana, bo nie dowie-
dzia³am siê niczego nowego - narzeka³a Gosia z poznañskiego Uniwersytetu Ekonomicznego.

Jej starsze kole¿anki z uczelni broni³y wyst¹pienia warszawskiego ekonomisty. 
- Nie jest sztuk¹ mówiæ jêzykiem trudnym i niezrozumia³ym. Sztuk¹ jest mówiæ tak, by 

ekonomiê zrozumieli licealiœci i studenci innych specjalnoœci, dla których przecie¿ by³ ten
wyk³ad przeznaczony - uwa¿a Alicja Matusik. Wtórowa³a jej Agata Weso³owska. - Jesteœmy
zachwycone charyzm¹ profesora i jasnoœci¹ jego wypowiedzi, bardzo nam siê podoba³o -
podkreœli³a na koniec.

Nasi goœcie: Leszek Balcerowicz, Rita Süssmuth 

Podyskutujmy - spotkania 
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nia przez mê¿a drogiego prezentu jakiejœ pa-
ni, niekoniecznie, gdy wie o tym ¿ona - ¿arto-
wa³ ku uciesze publicznoœci - zaœ w skrajnej
formie najlepsze by³oby zamkniêcie ka¿dego
w wygodnym wiêzieniu, wtedy na pewno nikt
nie robi³by nic z³ego. 

Wypytywany o najprostsz¹ receptê na po-
prawê stanu pañstwa i gospodarki odpar³: 

- ChodŸcie na wybory i wybierajcie rozs¹dnych
kandydatów. Zapytany o to, czy nie powinien
wróciæ do polityki, odpowiedzia³, ¿e w³aœnie j¹
uprawia przez Fundacjê Forum Obywatelskie-
go Rozwoju, je¿d¿¹c po kraju, wyjaœniaj¹c,
zw³aszcza m³odym ludziom, mechanizmy eko-
nomiczne, zachêcaj¹c do pos³ugiwania siê ro-
zumem i brania udzia³u w wyborach. 

- Za du¿o narzekania, za du¿o mody na
apolitycznoœæ, za ma³o dzia³añ obywatel-
skich, za ma³o troszczenia siê o swój kraj -
mówi³. 

Pe³na Aula, ¿ywe reakcje, krótkie i inteli-
gentne pytania z sali, dyskusje w kuluarach
dowodz¹, ¿e jest w m³odym pokoleniu
nadzieja na odpowiedzi na ten apel.

Dzieñ póŸniej goœciem UAM by³a Rita
Süssmuth, polityk CDU, by³a przewo-
dnicz¹ca Bundestagu (to ona zaprosi-

³a prof. Bartoszewskiego do pamiêtnego wy-
st¹pienia przed niemieckim parlamentem).
Niegdyœ minister rodziny, m³odzie¿y i zdro-
wia, ws³awi³a siê wtedy walk¹ z ostracyzmem
wobec osób z AIDS. ¯ywo zainteresowana
stosunkami polsko-niemieckimi - obecnie
jest m.in. prezesem Polsko-Niemieckiej Fun-
dacji na rzecz Nauki. W uznaniu zas³ug od
Rektora UAM, prof. Bronis³awa Marciniaka
otrzyma³a Medal 90-lecia, a potem wyg³osi³a
wyk³ad o najwa¿niejszych osi¹gniêciach 
w stosunkach polsko-niemieckich. Jej credo
brzmi: „To, co nas podzieli³o, straszna histo-
ria II wojny œwiatowej, zarazem nas po³¹czy-
³o. Zawsze bêdziemy odnosiæ siê do wspól-
nej historii. Jednak¿e potrzebne s¹ nowe my-
œlenie, polityka dobros¹siedzka w ramach
Unii Europejskiej i wspó³praca w³aœnie, 
np. naukowa.

Mówi³a ciep³o o naszym Uniwersytecie, 
a zw³aszcza o Wydziale Neofilologii, twier-
dz¹c, ¿e podobnego nie ma ¿aden uniwersy-
tet niemiecki. Podkreœla³a te¿, ¿e wzorcow¹
jest wspó³praca z Wydzia³em Prawa i Admini-
stracji UAM. Jak prawdziwy dyplomata unika-

³a zdecydowanej odpowiedzi na trudne pyta-
nia. Na zaniepokojenie prof. Anny Wolff-Po-
wêskiej, ¿e s³abnie impet polsko-niemieckich
towarzystw czy pracy komisji podrêcznikowej
odpowiada³a, ¿e to zale¿y od ludzi, trzeba ich
wspieraæ, a komisja podrêcznikowa wszak
pracuje choæ z mniejszym ni¿ kiedyœ rozg³o-
sem. Süssmuth spodziewa siê, ¿e nasz
wspólny podrêcznik historii pojawi siê za trzy-

cztery lata i na pocieszenie doda³a, ¿e rów-
nie d³ugo trwa³a praca nad wspólnym
podrêcznikiem z Francuzami, choæ stosunki z
nimi nigdy a¿ tak napiête jak z Polakami nie
by³y. A o kwestii gazoci¹gu powiedzia³a: - Zro-
zumieliœmy, ¿e musimy byæ bardziej wra¿liwi.
Polityczna kurtuazja goœcia spowodowa³a, ¿e
dyskusji nie by³o, co rozczarowa³o niejedne-
go uczestnika spotkania. maj
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Co dzieli³o - ³¹czy

Spotkanie z Rit¹ Süssmuth
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P rogram IDEAS to doœæ nowy element
7.PR, którego celem jest wspieranie i
umo¿liwienie realizacji najbardziej twór-

czych, interdyscyplinarnych, czêsto ryzykow-
nych badañ naukowych, znajduj¹cych siê na
granicy wiedzy (frontier research), bêd¹cych
nowym rozumieniem badañ podstawowych.
Program przeznaczony jest dla naukowców,
posiadaj¹cych 10 lat doœwiadczenia badaw-
czego po doktoracie, w tym udokumentowa-
ne doœwiadczenie na skalê miêdzynarodow¹:
trzy monografie w jêzyku polskim i jedna
przet³umaczona na jêzyk angielski. Jest rów-
nie¿ oferta dla pocz¹tkuj¹cych naukowców -
od 2 do 10 lat po doktoracie. W ramach udo-
kumentowanego dorobku badawczego po-
cz¹tkuj¹cego naukowca konieczna jest jedna
publikacja w czasopiœmie miêdzynarodowym
i udzia³ w konferencjach miêdzynarodowych. 

Obszar tematyczny programu obejmuje
wszystkie dyscypliny naukowe: nauki in¿ynie-
ryjne, fizyczne, spo³eczne, humanistyczne, 
a tak¿e badania interdyscyplinarne. Jest on
niezale¿ny od tematycznego ukierunkowania
pozosta³ych czêœci 7.PR. Tematyka programu
IDEAS okreœlana jest przez samych naukow-
ców - liczy siê oryginalnoœæ, interdyscyplinar-
noœæ, innowacyjnoœæ. IDEAS ró¿ni siê od 
innych programów przede wszystkim tym, ¿e
promuje projekty ryzykowne, pomys³y na ska-
lê miêdzynarodow¹.

Celem programu jest d¹¿enie do zwiêksze-
nia dynamiki, kreatywnoœci i doskona³oœci
europejskich badañ naukowych, przekracza-
j¹cych granice dzisiejszej wiedzy. Nastêpuje
to poprzez wspieranie pionierskich projektów
badawczych, inicjowanych przez naukowców

czy pojedyncze zespo³y, rywalizuj¹ce na 
poziomie europejskim. Wa¿nym aspektem
projektu jest te¿ rozpowszechnienie wyników
badañ, otrzymanych podczas jego realizacji. 

W praktyce wygl¹da to tak, ¿e wniosków
wp³ywa zazwyczaj oko³o 2 tysiêcy, z czego
granty otrzymuje oko³o 200 projektów. Na re-
alizacjê projektów z zakresu: nauk fizycznych
i in¿ynieryjnych przeznaczone jest 39% œrod-
ków z ogó³u funduszu, nauk o ¿yciu - 34%,
nauk spo³ecznych i humanistycznych - 14%,
projektów interdyscyplinarnych - 13%. 
Obecnie w Polsce s¹ realizowane dwa projek-
ty z programu IDEAS - oba przez naukowców
z Uniwersytetu Warszawskiego.

Maksymalna wartoœæ dofinansowania 
projektu wynosi 2,5 miliona euro. Badacz,

który otrzyma³ grant na realizacjê projektu
mo¿e do udzia³u w nim zaanga¿owaæ osobê
do pomocy - naukowca z doœwiadczeniem.
Atrakcyjn¹ cech¹ projektów, realizowanych 
w ramach programu jest to, ¿e granty s¹
przenoœne - „wêdruj¹ za naukowcem”. Decy-
zja, gdzie ma zostaæ zrealizowany projekt jest
decyzj¹ badacza i jest niezale¿na od jednost-
ki, w której naukowiec pracuje. Badacza i jed-
nostkê, w której ma byæ realizowany projekt
lub czêœæ projektu wi¹¿e umowa, która mo¿e
byæ modyfikowana w zale¿noœci od potrzeb.
Badacz decyduj¹c siê na udzia³ w programie,
równoczeœnie zobowi¹zuje siê, ¿e 30% swo-
jego czasu przeznaczy na realizacjê projektu,
z czego po³owê w Europie. Mo¿liwe jest z³o-
¿enie tylko jednego wniosku rocznie oraz
uczestnictwo tylko w jednym projekcie finan-
sowanym przez ERC w danym okresie.

Niezbêdne informacje i pomoc przy za³a-
twianiu formalnoœci zwi¹zanych z przygoto-
waniem i sk³adaniem wniosków mog¹ Pañ-
stwo uzyskaæ w Dziale Programów Europej-
skich UAM - osob¹ odpowiedzialn¹ za pro-
gram IDEAS jest Marek Fertig. Przy wiêkszej
liczbie osób z Wielkopolski, zdecydowanych
na z³o¿enie wniosku, zostan¹ zorganizowane
indywidualne konsultacje z krajowym eksper-
tem z Centralnego Punktu Kontaktowego Pro-
gramów Ramowych Unii Europejskiej. Termin
sk³adania wniosków w bie¿¹cym konkursie
up³ywa dla nauk fizycznych i in¿ynieryjnych 
- 24 lutego 2010 roku, dla nauk biologicz-
nych i medycznych - 17 marca 2010 roku,
dla nauk spo³ecznych i humanistycznych 
- 7 kwietnia 2010 roku. 

Gra¿yna Barabasz

IDEAS - liczy siê pomys³
oryginalny, 
interdyscyplinarny, 
ryzykowny
3 lutego br. w D. S. „Jowita” odby³o siê spotkanie informacyjne poœwiêcone 
programowi IDEAS. Celem spotkania by³o przedstawienie oferty programu 
- rodzajów grantów, warunków i zasad udzia³u w konkursie og³oszonym pod koniec
wrzeœnia. Organizatorem spotkania by³ Regionalny Punkt Kontaktowy Programów
Ramowych Unii Europejskiej, koordynatorem - z ramienia Uniwersytetu 
Marek Fertig z Dzia³u Programów Europejskich UAM.

Celem programu jest
d¹¿enie do zwiêkszenia
dynamiki, kreatywnoœci
i doskona³oœci 
europejskich badañ 
naukowych, 
przekraczaj¹cych 
granice dzisiejszej 
wiedzy
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Idea powo³ania do ¿ycia organizacji umo¿-
liwiaj¹cej swobodn¹ wymianê kadry aka-
demickiej i studentów zrodzi³a siê w 1995

roku, kiedy pañstwa œródziemnomorskie
podpisa³y deklaracjê o wspó³pracy, otwieraj¹-
c¹ drogê do kolejnych aktów prawnych (m.in.
w Taragonie w 2005 r. i w Kairze w 2007 r.).
Wykorzystuj¹c sprzyjaj¹c¹ atmosferê poli-
tyczn¹ rz¹d Republiki S³owenii, przewodni-
cz¹c Unii Europejskiej, powo³a³ do ¿ycia 
9 czerwca 2008 roku Uniwersytet Œródziem-
nomorski. Paryski szczyt œródziemnomorski
w 2008 roku wymieni³ ideê wspó³pracy miê-
dzy uniwersytetami jako jeden z szeœciu prio-
rytetów przysz³ej Unii Œródziemnomorskiej,
potwierdzaj¹c decyzjê rz¹du s³oweñskiego
13 lipca 2008 roku. Pierwsze zgromadzenie
ogólne EMUNI zosta³o zwo³ane 26 listopada
2008 roku w Barcelonie, w czasie którego
115 instytucji akademickich (uniwersytetów 
i college'ów) z 32 krajów przyjê³o statut 
uniwersytetu i wybra³o jego w³adze. Jedn¹ 
z tych 115 instytucji by³ Uniwersytet im. Ada-
ma Mickiewicza. Sekretariat EMUNI znalaz³
swoj¹ siedzibê w S³owenii w nadmorskiej
miejscowoœci Portoroz. Koszt utrzymania 
kilkunastoosobowego, miêdzynarodowego
zespo³u pokrywa rz¹d s³oweñski. Rektorem
nowej uczelni zosta³ w listopadzie 2008 roku
prof. Joseph Mifsud z Malty. EMUNI nie jest
uniwersytetem w tradycyjnym znaczeniu tego
s³owa, ale raczej konsorcjum uniwersytetów,
które koordynuje projekty naukowe i eduka-
cyjne, pomaga w zdobywaniu œrodków finan-
sowych na ich realizacjê, a tak¿e organizuje
samodzielnie ró¿ne przedsiêwziêcia. 
W pierwszym roku funkcjonowania EMUNI
zainicjowano trzy programu magisterskie,
przyjmuj¹c 56 studentów z 16 krajów, zorga-
nizowano seminarium doktorskie, w którym
bra³o udzia³ 10 studentów z siedmiu krajów,
ponadto konferencjê dla studentów i dokto-
rantów (tzw. Research Souk) oraz szko³ê let-
ni¹. W kwietniu 2009 roku w ramach EMUNI
akredytowanych by³o ju¿ 15 programów dy-
daktycznych, wyk³adanych w jêzyku angiel-
skim lub francuskim, a latem 2010 roku pla-
nuje siê przeprowadzenie dziewiêciu szkó³

letnich w kilku krajach (S³owenia, W³ochy, 
Portugalia, Tunezja, Czechy). 

Ka¿dego roku cz³onkowie EMUNI mog¹
przed³o¿yæ senatowi uczeni nowe programy
badawcze i edukacyjne, które s¹ oceniane, 
a po ich przyjêciu - akredytowane i finanso-
wane przez EMUNI (lub w inny sposób). 
Do kwietnia 2009 roku zaproponowano 
46 programów, ale tylko 15 zosta³o zaakcep-
towanych przez senat EMUNI (np. Ph.D. in
Criminal Justice, MA in Cultures and 
Tourism, MA in Intercultural Relations). Rów-
nie¿ nie wszystkie instytucje naukowe, które
z³o¿y³y akces, zosta³y przejête podczas do-
rocznego zgromadzenia ogólnego EMUNI 
w paŸdzierniku 2009 roku. Grono uczestni-
ków EMUNI powiêkszy³o siê wówczas o uni-
wersytety z Albanii, Jordanii, Boœni-Hercego-
winy i Chorwacji.

W czerwcu 2010 roku EMUNI organizuje
kolejny raz Research Souk, tym razem w Ale-
ksandrii (Egipt), podczas którego studenci 
i doktoranci bêd¹ mogli prezentowaæ wyniki
swoich badañ oraz realizowane projekty ba-

dawcze. Ten swoisty „targ naukowy” umo¿li-
wia nawi¹zanie bezpoœrednich kontaktów 
i koordynacjê prac, rozrzuconych do tej pory
w ró¿nych krajach i prowadzonych w ró¿nych
jêzykach. Doœwiadczenia dwóch dotychczas
zorganizowanych seminariów pokaza³y, ¿e s¹
one niezwykle skutecznym sposobem wyjœcia
na forum miêdzynarodowe projektów podej-
mowanych przez m³odych naukowców. Od ro-
ku akademickiego 2010-2011 EMUNI bêdzie
oferowa³o tak¿e bezpoœrednio stypendia stu-
denckie, które teraz nale¿y uzyskaæ na macie-
rzystym uniwersytecie albo z któregoœ z euro-
pejskich programów. Niezwykle istotnym ele-
mentem programu dzia³alnoœci EMUNI jest
traktowanie wszystkich krajów Unii Europej-
skiej jako pe³noprawnych uczestników. Dlate-
go te¿ w niektóre projekty badawcze, zwi¹za-
ne np. z zasoleniem wód, ju¿ w³¹czy³ siê Uni-
wersytet w K³ajpedzie na równi 
z uczelniami francuskimi i w³oskimi. EMUNI
chce ³¹czyæ naukê (research) oraz kszta³ce-
nie (education), choæ w bud¿ecie Unii Euro-
pejskiej traktowane s¹ one rozdzielnie. Miê-
dzynarodowy charakter EMUNI wymaga stwo-
rzenia regionalnych (krajowych) centrów koor-
dynacyjnych, do czego aspiruje UAM. Wszyst-
kie nowe inicjatywy cz³onkowie EMUNI mog¹
prezentowaæ na forum EMUNI News, publiko-
wanym online raz w miesi¹cu. Innym sposo-
bem propagowania idei EMUNI s¹ organizo-
wane w ró¿nych krajach EMUNI Day. Takie
spotkanie, zorganizowane ostatnio w Sofii,
spotka³o siê z wielkim zainteresowaniem stu-
dentów. W marcu 2010 roku planowany jest
EMUNI Day tak¿e na UAM, a wezm¹ w nim
udzia³ prof. Joseph Mifsud, rektor EMUNI 
i Ettore Deodato z Komisji Europejskiej. 
Wydarzenie to otwieraæ bêdzie drogê do bez-
poœredniego zaanga¿owania studentów i pra-
cowników naukowych UAM, zainteresowa-
nych szeroko rozumian¹ problematyk¹ œród-
ziemnomorsk¹, tak w naukach œcis³ych, jak 
i w humanistyce, w misjê podjêt¹ przez 
EMUNI (wiêcej informacji dostêpnych na:
www.emuni.si).

Dr Rafa³ Witkowski
IH UAM
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W czerwcu 2010 roku
EMUNI organizuje 
kolejny raz Research
Souk, tym razem 
w Aleksandrii (Egipt),
podczas którego 
studenci i doktoranci
bêd¹ prezentowaæ 
wyniki swoich badañ
oraz realizowane 
projekty badawcze

Zaproszenie do nowej inicjatywy akademickiej

Jedn¹ z najciekawszych i najbardziej dynamicznych inicjatyw uniwersyteckich, 
wykraczaj¹cych poza obszar Unii Europejskiej, jest Uniwersytet Œródziemnomorski
(Euro-Mediterranean University, EMUNI), za³o¿ony z inicjatywy pañstw 
europejskich, afrykañskich i azjatyckich, po³o¿onych wokó³ Morza Œródziemnego. 

Œródziemnomorski
„targ naukowy”
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Tymoteusz 
ma nadziejê



T
ymek, jednolatek, nale¿y do tych dzieci, o których
mówi³o siê, ¿e s¹ b³êkitne. A dla lekarzy i specjali-
stów jest to znak wiadomy, ¿e wyst¹pi³o tak zwane
prze³o¿enie wielkich pni têtniczych. Odkryto to 
w siódmym miesi¹cu ¿ycia p³odowego. Trzeba by³o

czekaæ cierpliwie. Na tym etapie ¿ycia Tymoteusz mia³ szczê-
œcie. Doczeka³ narodzin, a zaraz potem, w ci¹gu 24 godzin,
w Klinice Kardiochirurgii Dzieciêcej w Instytucie Pediatrii zo-
sta³ poddany operacji w trybie awaryjnym (stan zdrowia nie
pozwala³ na zw³okê). Przeprowadza³ j¹ znany specjalista prof.
Micha³ Wojtalik. 

Nie wszystko jednak uk³ada³o siê jak nale¿y. Tu¿ przed ope-
racj¹ ma³e serduszko Tymoteusza zatrzyma³o siê. Przesta³o
biæ. Poœpiech, reanimacja, napiêcie… Uda³o siê. Operacja
serca te¿ siê uda³a. Bije, jak nale¿y. 

Niestety, pojawi³y siê jednak problemy. Trzeba by³o inten-
sywnie æwiczyæ, bardzo intensywnie, ¿eby usun¹æ wzmo¿one
napiêcie miêœniowe. Jednak¿e w drugim miesi¹cu ¿ycia rodzi-
ce zauwa¿yli, ¿e ch³opczyk nie reaguje na pokazywane
przedmioty: przeprowadzono badania okulistyczne. Okaza³o
siê, ¿e na skutek zatrzymania serduszka i wynikaj¹cego st¹d
niedotlenienia nast¹pi³ zanik nerwów wzrokowych. Lekarze
nie dawali wiêkszych szans. 

A jednak, jednak mordercza wrêcz rehabilitacja, æwiczenia
podejmowane nawet do 50 razy dziennie, wyjazdy do wyspe-
cjalizowanych oœrodków da³y rezultat. 

Dziœ Tymek potrafi samodzielnie raczkowaæ, nie zderza siê
z przeszkodami, siêga po zabawki, ogl¹da du¿e, kontrastowe
przedmioty. Nadzieja zaœwita³a… Ale znów nadci¹gnê³y siê
chmury. Mama zaniepokojona, ¿e dziecko tak pogodne i we-
so³e jakoœ nie gaworzy, zabra³a malca na badanie s³uchu.
Okaza³o siê, ¿e tamto przedoperacyjne niedotlenienie i ten
narz¹d zmys³u uszkodzi³o. Czy pomog¹ aparaty, czy sprawdzi
siê nowoczesna metoda leczenia poprzez wszczepianie im-
plantów œlimakowych? Rodzice sprawdzaj¹ ka¿d¹ drogê, id¹
w œlad za ka¿d¹ szans¹ i obietnic¹ medycyny. 

A takie pojawiaj¹ siê czêsto. Dochodz¹ w miarê rozwoju
technik i technologii medycznych, nap³ywaj¹ z renomowanych
oœrodków œwiatowych, jak na przyk³ad z Instytutu Osi¹gania
Ludzkich Mo¿liwoœci w Filadelfii. Gdyby tam mo¿na by³o poje-
chaæ… Jeszcze raz wszystko sprawdziæ, potwierdziæ, skonsul-
towaæ, poszukaæ drogi do sprawnoœci!

To wszystko, niestety, kosztuje. Tymek jest zwi¹zany z sze-
roko rozumian¹ rodzin¹ uniwersyteck¹. Gdyby wiêc ona ze-
chcia³a pomóc! 

Mo¿na to zrobiæ na dwa sposoby: 
1. Wp³acaj¹c kwotê na subkonto: Fundacja Dzieciom 

„Zd¹¿yæ z pomoc¹", ul. £omiañska 5, 01-685 Warszawa. 
Nr konta 41 1240 1037 1111 0010 1321  9362 z dopiskiem 
darowizna na leczenie i rehabilitacjê Tymoteusza Jakuba 
Szallera.

2. Przekazaæ 1% podatku, wpisuj¹c w rubryce Nazwa OPP 
dane Fundacji - Fundacja Dzieciom „Zd¹¿yæ z pomoc¹”, 
ul. £omiañska 5, 01-685 Warszawa, Numer KRS 0000037904 

Wnioskowana kwota - odpowiednio obliczony 1% 
od kwoty podatku, po zaokr¹gleniu pe³nych groszy. 

Informacje uzupe³niaj¹ce: Tymoteusz Jakub Szaller - 8895
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Sk¹d idea utworzenia dru¿yny „Or³y Rek-
tora”? 

- Zespó³ pi³karski oficjalnie zosta³ powo³any
do ¿ycia za rz¹dów rektora Jacka Fisiaka, czyli
w po³owie lat osiemdziesi¹tych ubieg³ego wie-
ku, a nazwa „Or³y Rektora” zosta³a 
wymyœlona przy piwie. Korzenie dru¿yny siêga-
j¹ jednak lat siedemdziesi¹tych XX w., ale ten
okres najlepiej pamiêta dr Micha³ Januszczyk z
Wydzia³u Fizyki. Ide¹ przewodni¹ by³o i pozosta-
je propagowanie aktywnoœci fizycznej wœród
pracowników UAM oraz reprezentowanie uczel-
ni w ró¿nych rozgrywkach pi³karskich w kraju i
poza jego granicami. Warto te¿ pamiêtaæ, ¿e
jest to najd³u¿ej funkcjonuj¹cy zespó³ sportowy
na Uniwersytecie, posiadaj¹cy swoje ramy
organizacyjne oraz statut. Najwy¿sz¹ funkcje w
dru¿ynie pe³ni prezes, którym z urzêdu zostaje
rektor w trakcie rz¹dów swojej kadencji. 

Przez ten czas w dru¿ynie gra³o zapewne
wielu zawodników. Czy wiadomo dok³a-
dnie ilu?

- Trudno zliczyæ, bowiem dru¿yna funkcjo-
nuje ponad 25 lat. Je¿eli powiem, ¿e 
70 osób, to wiele siê nie pomylê.

Kim s¹ Or³y Rektora?
- Pierwotnym za³o¿eniem by³o powo³anie ze-

spo³u, w którym bêd¹ graæ wy³¹cznie pracow-

nicy UAM. I rzeczywiœcie tak by³o do drugiej po-
³owy lat dziewiêædziesi¹tych ubieg³ego wieku.
Od kilku sezonów obserwujemy spadek zain-
teresowania pracowników gr¹ w pi³kê no¿n¹ i
pomimo organizowanych naborów, chêtnych
jest coraz mniej. Dlatego te¿ obecnie dru¿yna
wspierana jest przez grupê „pi³karskich zapa-
leñców”. W zespole zab³ysn¹³ talentem pi³kar-
skim Rektor UAM, prof. dr hab. Bronis³aw Mar-
ciniak, a w sk³adzie mamy prodziekanów, pro-
fesorów, doktorów, pracowników administracji
oraz by³ych studentów UAM. 

Kto mo¿e graæ w dru¿ynie? Czy wymagany
jest pewien poziom wyszkolenia?

- W dru¿ynie mo¿e graæ ka¿dy, kto w jakiœ
sposób jest zwi¹zany z Uniwersytetem. 
Nie przeczê, ¿e zawodnicy nam siê starzej¹,
a aktywnoœæ fizyczna w niewielkim stopniu in-
teresuje m³odych pracowników UAM. Co siê
tyczy umiejêtnoœci pi³karskich, to wystarczy
trafiæ nog¹ w pi³kê, aczkolwiek posiadanie
odpowiednich umiejêtnoœci w dyscyplinach
sportowych zawsze podnosi presti¿ dru¿yny.
W tym miejscu chcia³bym nadmieniæ, ¿e „Or³y
Rektora” biegaj¹ za pi³k¹ przez ca³y rok. 
W czasie roku akademickiego graj¹ w sali
gimnastycznej przy ulicy M³yñskiej, a pod-
czas wakacji na sztucznej nawierzchni przy
ulicy Pi¹tkowskiej.

Do kogo mog¹ siê zg³osiæ zainteresowani?
- No w³aœnie, poszukujemy chêtnych do

gry, ale nie takich, którzy poka¿¹ siê raz w to-
warzystwie dziewczyny i œlad po nich zaginie,
ale pasjonatów, na których mo¿na liczyæ i nie
zawiod¹, kiedy dru¿yna bêdzie ich potrzebo-
waæ. Dlatego gor¹co zapraszam do aktywne-
go uczestnictwa w treningach w sali i na 
boisku. Mój adres kontaktowy to:
mdmd@amu.edu.pl

Jakie s¹ plany dru¿yny na najbli¿szy czas? 
- Poniewa¿ lata mijaj¹, a wydarzenia lubi¹

dopominaæ siê o swoje miejsce w historii, 
tote¿ pojawi³a siê idea napisania ksi¹¿ki 
o „Or³ach Rektora”. Moja propozycja odno-
œnie treœci publikacji zosta³a poszerzona, 
za rad¹ dziekana Wydzia³u Studiów Eduka-
cyjnych, prof. dr. hab. Zbyszko Melosika, 
o dru¿yny zespo³owe. Historiê „Or³ów Rekto-
ra” opracuje prof. dr hab. Krzysztof Makow-
ski. Na temat akademickiej dru¿yny pi³kar-
skiej i jej sukcesów napisze mgr Zenon 
Jezierski. Ponadto ksi¹¿ka bêdzie zawieraæ
wspomnienia nestorów, za³o¿ycieli SWF
przy UAM oraz kilka artyku³ów na temat gier
zespo³owych z punktu widzenia ró¿nych
dziedzin wiedzy naukowej. Prawdopodobnie
bêdzie to pierwsza i jedyna tego typu publi-
kacja w Polsce.

Zagraj z ”Or³ami”
Z dr. Mariuszem Dembiñskim, kierownikiem dru¿yny pi³karskiej „Or³y Rektora”, 
rozmawia Marcin Piechocki



NASZ UNIWERSYTET NA SPORTOWO

Mo¿liwoœæ rywalizacji w fazie play-off
to dla zawodników reprezentuj¹-
cych nasz Uniwersytet spore osi¹-

gniêcie. To bodaj ju¿ nasz czwarty sezon i za
ka¿dym razem zajmowaliœmy pechowe, pi¹te
miejsce. Teraz nareszcie siê uda³o - cieszy
siê z osi¹gniêtego rezultatu Szymon Œmieta-
na. Do ostatnich chwil nie by³o wiadomo, kto
oka¿e siê rywalem naszej dru¿yny. W grê po-
za „Grzeœkami” wchodzi³ tak¿e zielonogórski
AZS. Ostatecznie los by³ ³askawy i sprawi³, ¿e
13 lutego poznaniacy wybieraj¹ siê do odda-
lonego o 200 kilometrów Kalisza. - Wolê za-
graæ z „Grzeœkami”. Mimo wszystko uprawia-
j¹ nieco prostsz¹ siatkówkê. Zielonogórzan
zostawi³bym na fina³ - przyznaje libero AZS
UAM Szymon Œmietana. Równie¿ zdaniem
trenera naszych akademików „Grzeœki” na

chwilê obecn¹ s¹ w naszym zasiêgu, choæ
absolutnie nie nale¿y ich lekcewa¿yæ. - Jest
to dru¿yna graj¹ca bardzo zespo³owo i mo¿e
sprawiæ nam problemy, co pokaza³a, wygry-
waj¹c w fazie zasadniczej z AZS-em 3:0 -
mówi Damian Lisiecki. - Mimo to uwa¿am, ¿e
w tym meczu wszystko mo¿e siê zdarzyæ, bo
rozgrywki fazy play-off, o czym wielokrotnie
mogliœmy siê przekonaæ, rz¹dz¹ siê swoimi
prawami. Przed zbli¿aj¹cym siê meczem
wszyscy w zespole s¹ dobrej myœli - podkre-
œla trener naszych akademików. - Nie odczu-
wamy presji w dru¿ynie, jest motywacja do
pokazania siê w dwumeczu z jak najlepszej
strony, a jeœli chodzi o koñcowy efekt, to jaki
on bêdzie, zale¿y tylko od nas - mówi w roz-
mowie z „¯yciem Uniwersyteckim” Damian
Lisiecki. Zarówno trener, jak i zawodnicy li-

cz¹, ¿e w osi¹gniêciu upragnionego zwyciê-
stwa nad dru¿yn¹ z Kalisza pomog¹ poznañ-
scy kibice, którzy, co bardzo prawdopodob-
ne, wyrusz¹ w podró¿ za swoj¹ dru¿yn¹, aby
wspieraæ j¹ swoim dopingiem. Gdyby uwa¿-
nie przyjrzeæ siê naszemu zespo³owi i jego
ostatnim treningom przed tym niezwykle wa¿-
nym pojedynkiem, mo¿na dostrzec niesamo-
wite zaanga¿owanie i chêæ odniesienia upra-
gnionego zwyciêstwa. - Staram siê przygoto-
waæ dru¿ynê, jak tylko potrafiê najlepiej - wy-
znaje trener Lisiecki. - Ch³opcy to, co prawda,
nie zawodowcy, ale podchodz¹ do swoich obo-
wi¹zków bardzo profesjonalnie. Wszyscy w eki-
pie maj¹ jasno okreœlony cel i dlatego na tre-
ningach staraj¹ siê daæ jak najwiêcej z siebie
- podkreœla graj¹cy trener Damian Lisiecki.

Marcin Krupka

W pierwszym meczu, który odby³ siê w sobotê 13 lutego, 
lepsza okaza³a siê dru¿yna kaliskich "Grzeœków", wygra³a
z poznaniakami 3:1 (25:20, 29:27, 15:25, 28:26). 

W meczu numer dwa, który odby³ siê w niedzielne po³udnie to
reprezentanci naszego Uniwersytetu okazali siê lepsi od swoich
rywali i w pe³ni zrewan¿owali siê im za pora¿kê, któr¹ ponieœli dzieñ
wczeœniej, wygrywaj¹c z gospodarzami 1:3 (20:25, 25:22, 20:25,
25:27). Kolejne dwa spotkania odbêd¹ siê 27 i 28 lutego 
w Poznaniu. Rywalizacja toczy siê do trzech zwyciêstw. Na chwilê
obecn¹ mamy remis 1:1 i kwestia awansu jest spraw¹ otwart¹.
Wszyscy w Poznaniu liczymy, ¿e to podopieczni graj¹cego trenera AZS
UAM Poznañ Damiana Lisieckiego w sportowej rywalizacji oka¿¹ siê
lepsi od kaliskich "Grzeœków". Rozstrzygniêcie sprawy awansu do
kolejnej rundy i to przed w³asn¹ publicznoœci¹ by³oby olbrzymim
sukcesem ca³ego akademickiego sportu w naszym mieœcie.

Damian Lisiecki (graj¹cy trener AZS UAM Poznañ): 
- Zarówno pierwszy, jak i drugi mecz by³ bardzo nerwowy, a przy tym

ka¿dy z nich nies³ychanie wyrównany. Widaæ by³o, ¿e zawodnikom 
jednej, jak i drugiej dru¿yny bardzo zale¿y na osi¹gniêciu dobrego 
rezultatu. W pierwszym meczu koñcówka ka¿dego seta przysparza³a
nam problemów i w efekcie to nasi rywale okazywali siê od nas lepsi,
wygrywaj¹c 3:1. W drugim meczu w koñcówce ka¿dego seta by³a wiêk-
sza koncentracja w naszej dru¿ynie i dziêki temu to AZS UAM
zas³u¿enie zwyciê¿y³ 3:1. Za dwa tygodnie dwumecz rewan¿owy 
w Poznaniu. Jest wielce prawdopodobne, ¿e gra bêdzie wygl¹da³a
podobnie do tej, jak¹ mieliœmy okazjê ogl¹daæ w Kaliszu. Myœlê, ¿e 
w tym dwumeczu, który teraz przed nami, kluczow¹ rolê odegra psychika.
Umiejêtnoœæ radzenia sobie z ni¹ na parkiecie. Kwestia awansu
pozostaje spraw¹ otwart¹. A obydwie dru¿yny prezentuj¹ bardzo
zbli¿ony poziom, co mieliœmy okazjê w ten weekend zaobserwowaæ. 
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Siatkarze AZS UAM Poznañ 
w fazie play-off!
Zwyciêstwem 3:0 nad „Treflem II” Gdañsk w ostatnim meczu fazy zasadniczej II ligi siatkówki mê¿czyzn
dru¿yna AZS UAM przypieczêtowa³a swój awans do fazy play-off. 
Zarówno zawodnicy, jak i kibice odliczaj¹ teraz dni do arcyciekawie zapowiadaj¹cego siê dwumeczu pó³fi-
na³u fazy play-off, w którym rywalem poznañskich akademików bêdzie dru¿yna kaliskich „Grzeœków”. 

W dwumeczu pierwszej rundy play-off, w którym zmierzy³y siê dru¿yny kaliskich „Grzeœków” i reprezentu-
j¹ca nasz Uniwersytet dru¿yna AZS UAM by³o wszystko, czego potrzeba prawdziwemu kibicowi siatkówki.
Emocje, walka o ka¿d¹ pi³kê, asy serwisowe, nieustêpliwoœæ przy siatce oraz co zawsze siê zdarza 
w spotkaniach o najwy¿sz¹ stawkê - niewymuszone b³êdy. Spogl¹daj¹c na bilans dotychczasowych
spotkañ miêdzy tymi dwoma dru¿ynami, mo¿na bez cienia w¹tpliwoœci stwierdziæ, ¿e stanê³y naprzeciwko
siebie dwie równorzêdne ekipy. Doskonale znaj¹ce swoje tak mocne, jak i s³abe strony.
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Awans nadal w zasiêgu rêki

I mecz: „Grzeœki” Hellena Kalisz - AZS UAM Poznañ - 3:1 (25:20, 29:27, 15:25, 28:26)

II mecz: „Grzeœki” Hellena Kalisz - AZS UAM Poznañ - 1:3 (20:25, 25:22, 20:25, 25:27)
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NASZ UNIWERSYTET KULTURA
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• Po raz czwarty (8. I ) Filharmonia zaprosi³a
do… kina w Auli UAM. Doskonale ju¿ pozna-
niakom znany, niemiecki dyrygent Frank Stro-
bel, twórca i szef artystyczny Europejskiej
Akademii Filmowej, pokaza³ kolejne dwa, 
legendarne dzie³a Chaplina: „Psie ¿ycie” 
i „Brzd¹c”, a z naszymi filharmonikami wyko-
na³ muzykê do tych filmów, równie¿ autor-
stwa genialnego re¿ysera. 90 lat stare, 
nieme obrazy nadal œmiesz¹ i wzruszaj¹, 
a na koñcu budz¹ owacje, zas³u¿one tak¿e
dla ¿ywej orkiestry i dyrygenta. Tak, jak 
poprzednio, do ogromnego sukcesu wieczo-
ru przyczyni³ siê te¿ prof. Marek Hendrykow-
ski - znakomitym s³owem wprowadzaj¹cym. 

• Noworoczny Koncert Marsza³kowski (9. I)
dla zaproszonych goœci z ca³ego wojewódz-
twa wielkopolskiego wype³ni³a muzyk¹ i hu-
morem znana „Grupa MoCarta”

• Natomiast tradycyjny, uniwersytecki „Kon-
cert Noworoczny 2010” (11. I) zdominowa³y
rytmy afro- i po³udniowoamerykañskie. 
Obydwa znakomite zespo³y wokalne UAM 
doskonale czuj¹ siê w tej muzyce. Nim jed-
nak zabrzmia³a, goœci powita³ i przekaza³ jak
najserdeczniejsze ¿yczenia pomyœlnoœci 
w Nowym Roku JM Rektor, prof. Bronis³aw
Marciniak. A potem Chór Akademicki Jacka
Sykulskiego (przed wyjazdem do RPA) „bêb-
ni¹co i œpiewaj¹co”, blisko pó³torej godziny
bawi³ publicznoœæ, wci¹gaj¹c j¹ te¿ do zaba-
wy, wraz ze specjalnie zaproszon¹ Gdañsk¹
Grup¹ Perkusyjn¹ Jeunesses Musicales.
Piotr Sutt (wychowanek poznañskiego 
mistrza Jerzego Zgodziñskiego) i Przemys³aw
Marzec - gr¹ na kilkudziesiêciu instrumen-
tach - zademonstrowali kunszt najwy¿szej
klasy. 

Po przerwie Chór Kameralny Krzysztofa
Szydzisza z warszawskim Zespo³em instru-
mentalnym „VS Manta” oraz z solistami: 
tenorem Markiem Szymañskim i barytonem
Jaromirem Trafankowskim - podtrzymuj¹c 
nastrój latynoski - zaproponowali dwa utwory
Ariela Ramireza: cykl 6. pieœni na Bo¿e 
Narodzenie „Navidad Nuestra” i s³ynn¹
„Mszê Kreolsk¹”. Na ekranie, rozpiêtym nad
estrad¹, przewija³y siê kolorowe wspomnie-
nia z niedawnej podró¿y chóru po Argentynie. 

Blisko trzy godziny trwaj¹cy koncert mia³
jeszcze jedn¹ ods³onê, niestety, oklaskiwan¹
ju¿ tylko przez garstkê s³uchaczy. Orkiestra
Kameralna UAM, z³o¿ona wy³¹cznie z pañ,
pod dyrekcj¹ Aleksandra Grefa - w kontra-
punkcie do reszty programu - zagra³a kilka
smyczkowych wersji utworów Chopina. 

• Koncerty Poznañskie od 48 lat - jedyna te-
go typu w Polsce, filharmoniczna instytucja
upowszechniaj¹ca muzykê wœród jak najszer-
szego grona melomanów - doczeka³y siê 
(16. I) 400. programu. Przygotowa³ go i po-
prowadzi³ Antoni Wit, szef Filharmonii Naro-
dowej, który w latach 70. ubieg³ego stulecia
przez dwa sezony - jako 26-letni adept batu-
ty - pracowa³ z naszymi filharmonikami i dyry-
gowa³ wtedy a¿ 9. programami KP. Jubile-
uszowe spotkanie wype³ni³y s³ynne przeboje:
Rossiniego - Uwertura do opery „Sroka z³o-
dziejka”, Lista - Poemat symfoniczny 
„Preludia” i Mendelssohna-Bartholdy'ego 
- trzy fragmenty muzyki do „Snu nocy letniej”.
Poniewa¿ wieczór jednoczeœnie otwiera³ 
w naszym mieœcie Rok Chopinowski - w pro-
gramie znalaz³y siê tak¿e dwa utwory na for-
tepian i orkiestrê Chopina: Rondo a la Krako-
wiak oraz Andante spianato i Wielki Polonez
Es-dur - z utalentowanym, m³odym solist¹ ro-
syjskim Alexem Kobrinem. Nadkomplet s³u-
chaczy entuzjastycznie przyjmowa³ wykonaw-
ców - w tym tak¿e ciekawe i pe³ne anegdot
komentarze dyrygenta Antoniego Wita. By³y
zatem równie¿ bisy: dwóch znanych marszy
Johanna Straussa - Egipskiego i Radetz-
ky'ego, przedzielonych orkiestrow¹, minuto-
w¹ improwizacj¹ muzyki wspó³czesnej. Ser-
deczn¹ owacj¹ oraz piêknymi narêczami
kwiatów od dyrekcji Filharmonii i marsza³ka
województwa wielkopolskiego przywitano
obecnych na sali: Zdzis³awa Szostaka, który
5 stycznia 1962 roku dyrygowa³ 1. Koncer-
tem Poznañskim i œpiewaka Mariana Koubê,
solistê ówczesnej inauguracji oraz ni¿ej pod-
pisanego inicjatora przedsiêwziêcia, wtedy
dziennikarza „Expressu Poznañskiego”. 

• Nazajutrz (17. I) Aula Uniwersytecka 
- w przededniu 100-lecia zakoñczenia jej bu-
dowy, równie¿ jako sali koncertowej - ponow-
nie zape³ni³a siê melomanami, którzy przyszli

pos³uchaæ Aleksandry Kurzak, wybitnej 
polskiej œpiewaczki operowej, tym razem 
w arcytrudnym repertuarze pieœni. By³ to cykl
Roberta Schumanna („Frauenliebe und 
Leben”), a po przerwie - 9. pieœni Fryderyka
Chopina. Artystce towarzyszy³ pianista 
Daniel Wnukowski, który te¿ da³ kilka prób
w³asnej interpretacji Chopinowskich Walców
z op. 34. i 64. Natomiast Daniel Olbrychski
czyta³ listy Chopina i wyrecytowa³ dwa, pasu-
j¹ce do ich tematyki, wiersze Adama Mickie-
wicza. Ciekawie pomyœlany wieczór (z wpro-
wadzeniem B. Micha³owskiego) wielu praw-
dziwych mi³oœników pieœni, muzyki fortepia-
nowej i piêknego s³owa, niestety, nie usaty-
sfakcjonowa³. 

• „Tañce œwiata” - tak zatytu³owa³a (22. I) 
Filharmonia swój tegoroczny koncert karna-
wa³owy. Od walca do mazura, przez czarda-
sze, mambo, polonezy i polki - Webera, Sara-
sate'go, Brahmsa, Chabriera, Bernsteina,
Czajkowskiego, J. Straussa, Chopina, Sme-
tany i Moniuszki - wiod³a s³uchaczy orkiestra
pod batut¹ Marka Pijarowskiego. Jednak¿e 
w pamiêci o tym programie pozostanie nade
wszystko Rostislav Sharaevskiy, 19-letni per-
kusista i pianista rosyjski. Jeszcze student,
lecz ju¿ po debiucie m.in. w Carnegie Hall, fe-
nomenalnie graj¹cy na marimbie, zw³aszcza
trzy miniatury Piazzolli ze œwietnym klarneci-
st¹ filharmoników Jakubem Drygasem oraz
„Lot trzmiela” Rimskiego-Korsakowa - z pia-
nist¹ Jackiem Tomaszewskim. 

By³ to tak¿e wieczór po¿egnalny dwóch, od-
chodz¹cych na emeryturê instrumentalistów:
skrzypka Stanis³awa Suchonia i perkusisty
Wiktora Szmañdy, którym po kilku dziesiêcio-
leciach pracy w orkiestrze Filharmonii Po-
znañskiej koledzy zagrali i zaœpiewali razem z
publicznoœci¹ „Sto lat”, a Marek Pijarowski
podziêkowa³ im w serdecznych s³owach za
wspó³pracê. 

• Jazzowy wieczór (24. I) równie¿ przyci¹gn¹³
do auli t³um. Afrykañska wokalistka 
Angelique Kidjo (fot. strona 24)  swym tem-
peramentem i gor¹cymi rytmami - w mroŸnej
za oknami aurze - wywo³a³a wyj¹tkowo gor¹-
c¹ atmosferê. 

(rp) 



Emitowano go najpierw na antenie tele-
wizji regionalnej PTV-TVP3, a potem
Wielkopolskiej Telewizji Kablowej - WTK.

- Jesteœmy wyposa¿eni w profesjonalny
sprzêt filmowy, mamy cykliczn¹ produkcjê
programów telewizyjnych, w³asne studio.
Przygotowujemy i emitujemy cztery tradycyj-
ne ju¿ cykle programów: „Magazyn Akade-
micki”(z pocz¹tku „Akademicki Kwadrans”)
„Wybitne postacie Uniwersytetu”, dalej 
„Z filmoteki UAM”, a tak¿e prelekcje, w tym
wyk³ady telewizyjne pod has³em „Arcydzie³a,
Arcymyœli…” - przypomniano to nie bez 
dumy z okazji ukazania siê 200. wydania
„Kwadransa Akademickiego”. 

Dwieœcie „Kwadransów” to kawa³ historii
poznañskiego Uniwersytetu, zapisanej na fil-
mowych taœmach. A dodaæ trzeba, ¿e 10 lat
pracy studia to tak¿e oko³o 1000 pozycji: fil-
mów dokumentalnych, popularnonaukowych,
promocyjnych, zarejestrowanych wyk³adów 
(a niekiedy wrêcz spektakli) dotycz¹cych ró¿-
nych dziedzin nauki. W archiwum s¹ równie¿
zapisy filmowe znacz¹cych uroczystoœci, dok-
toratów honorowych, koncertów itd. 

- Przedstawiamy wybitne postaci naszej
uczelni. Z naszymi wyk³adami na najwy¿szym
poziomie docieramy do domów poznaniaków.
Ludziom nawet zupe³nie niezwi¹zanym 
z uczelni¹ umo¿liwiamy uczestnictwo w ¿yciu
uniwersyteckim w jego najbardziej typowej
formie - w wyk³adzie. To trudna do przecenie-
nia rola - powiedzia³ szef uniwersyteckiego
studia dr Stefan Habry³o. Nic jednak nie uda-
³oby siê bez w³aœciwego zespo³u, bez ludzi
skupionych wokó³ Studia Filmowego. W ci¹gu
ostatniego okresu uda³o siê stworzyæ zespó³
specjalistów wysokiej klasy. S¹ w nim monta-
¿yœci filmowi, dŸwiêkowcy, oœwietleniowcy,

kamerzyœci, elektronicy, informatycy, lekto-
rzy, znani dziennikarze, realizatorzy filmowi 
i telewizyjni itp. Si³a i ogromne zaanga¿owa-
nie tej grupy pozwala zmagaæ siê z przeciw-
noœciami, ale i w swoich zamierzeniach mie-
rzyæ coraz wy¿ej i ambitniej. To dziêki temu
ostatnie lata by³y najlepszym okresem w
dotychczasowej dzia³alnoœci Uniwersytec-

kiego Studia Filmowego i naszej misji 
- jak najlepszej promocji Uniwersytetu 
im. A. Mickiewicza. 

Za to dziêkowali uniwersyteckim filmowcom
przedstawiciele w³adz naszej uczelni 
- JM Rektor prof. Bronis³aw Marciniak, 
prof. Stanis³aw Lorenc, Rektor UAM poprzed-
niej kadencji oraz zebrani licznie goœcie. len
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200 Akademickich „Kwadransów” to…
kawa³ uniwersyteckiej historii
UAM jest jedn¹ z nielicznych uczelni, która mo¿e pochwaliæ siê w³asnym, profesjonal-
nym i samodzielnie wyprodukowanym programem telewizyjnym. 
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Koncert Angelique Kidjo


